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زکریا؛ سحر  با  امروز«  »صبح  اختصاصی  گفتگوی 

برانگیز  جنجال  پست 
بازیگر خانم 

 از خرید و فروش تسلیحات تا انتقال دانش و فناوری 

محرمانه
 یا آشکارا؟

مدیرعامل انجمن ملی زبان در راستای ارتباط با بیماران ناشنوا مطرح کرد:

اشاره  زبان  آموزش 
درمان  کادر  به 
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شماره 777 / 8 صفحه/ قیمت 3000 تومان در مشهد  /  عوامل فروش و شهرستان ها 1500 تومان

به
شن

ه 
08س

07
99

5

با سلام خد مت امام عصر)عج(

آیا افزایش مبلغ وام مسکن، جوانان را خانه دار می کند؟

یا  مسکن  وام  افزایش 
تورم افزایش 
 نذر و نیاز مادر عیسی مستجاب شد؛

کثیر؛  آل  طایفه  عجیب  روز 
شوق! اشک  و  یزله 

رئیس شورای شهر مشهد با اشاره به نامه وزارت راه و شهرسازی درباره
 بافت اطراف حرم مدعی شد:

فرافکنی بجای پاسخگویی
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قره باغ، بازیگر یا بازیچه
محسن پاک آیین

ــار منتشــره در رســانه هــای داخلــی و خارجــی از درگیــری مجــدد نیروهــای مســلح  اخب
جمهــوری آذربایجــان و جمهــوری خودخوانــده قــره بــاغ بــا حمایــت ارمنســتان، حکایــت 

دارد.
ایــن درگیــری هــا کــه ماننــد قبــل موجــب بــروز خســارت هــای جانــی و مالــی بــه هــر 
دو طــرف و همچنیــن نیروهــای نظامــی شــده، توجــه بــه معضــل قــره بــاغ را افزایــش 

داده اســت.
قــره بــاغ یــک منطقــه کوچــک بــا 1۴0 هــزار نفــر جمعیــت ارمنــی اســت کــه سالهاســت 
موجــب ناامنــی و ناارامــی در منطقــه قفقــاز شــده اســت. قــره بــاغ کــه ســالها بخشــی از 
تمامیــت ارضــی جمهــوری آذربایجــان بــود، در فوریــه ســال 1۹88 بــا حمایــت ارمنســتان 
ــی  ــچ کشــوری حت ــده را هی ــوری خودخوان ــن جمه ــتقلال ای ــرد. اس ــتقلال ک ــلام اس اع
ارمنســتان نپذیرفــت ولــی هفــت شهرســتان همجــوار از جمهــوری آذربایجــان، بــه اشــغال 

نیروهــای ارمنســتان درآمــد و معضــل را پیچیــده تــر کــرد.
ــت  ــات و امنی ــرای ثب ــی ب ــی منف ــون تبعات ــا کن ــده ت ــن جمهــوری خودخوان اســتقلال ای

ــه داشــته کــه بطــور اجمــال بازگــو مــی گــردد. منطق
ــی آذربایجــان و  ــری دو کشــور در حــال توســعه یعن ــاغ موجــب درگی ــره ب 1- بحــران ق
ارمنســتان شــد و نــه تنهــا پیشــرفت اقتصــادی ایــن دو کشــور را بــا موانــع امنیتــی مواجــه 
کــرد بلکــه مــردم ایــن دو کشــور را در معــرض جنــگ هــای خانمانســوز و بــی نتیجــه 

قــرار داده اســت.
۲- ایــن مناقشــه باعــث شــد کــه پــای رژیــم صهیونیســتی بــه منطقــه بــاز شــود. رژیــم 
اشــغالگر قــدس بــه طمــع یافتــن بازارهــای تســلیحاتی جدیــد و تقویــت نفــوذ خــود در 
منطقــه، بــا فــروش ســلاح هــای مخــرب بــه  آذربایجــان و ارمنســتان، موجــب تشــدید 
رویارویــی بیــن ایــن دوکشــور گردیــد. رژیــم اشــغالگر قــدس ســفارت خــود در باکــو را 
ــن  ــی یهــودی از مواضــع ای ــه لاب ــول داد ک ــات آذربایجــان ق ــه مقام ــرد و ب تاســیس ک
ــد  ــق نگردی ــا محق ــه تنه ــه ن ــده ای ک ــد. وع ــت کن ــتان حمای ــل ارمنس ــور در مقاب کش
ــدان از  ــی داشــت. آذری هــا هــم چن ــی ارمنســتان در اســرائیل را در پ ــت لاب بلکــه تقوی
ــغ  خریدهــای تســلیحاتی خــود نیــز راضــی نشــدند چــون اســرائیل در ازای دریافــت مبل
بــالا، ســلاح هایی از رده خــارج تحویــل باکــو مــی داد. در آخریــن ســفر نتانیاهــو بــه باکــو، 
ــه آذربایجــان تحویــل دهــد امــا هرگــز ایــن  ــد آهنیــن را ب اســرائیل وعــده داد کــه گنب

وعــده  عملــی نشــد.

3- معضــل قــره بــاغ باعــث تقویــت مناســبات ارمنســتان و اســرائیل و تاســیس ســفارت 
ارمنســتان در تــل آویــو شــد. درپــی علنــی شــدن لابــی یهــود بــرای گشــایش ســفارت 
ــی  ــات نظام ــروش اطلاع ــوع ف ــطین ، موض ــغالی فلس ــای اش ــرزمین ه ــتان در س ارمنس
ــود.  ــز ب ــال برانگی ــه جنج ــای منطق ــانه ه ــتان در رس ــه ارمنس ــان ب ــوری آذربایج جمه
شــواهد نشــان مــی داد کــه ســازمان جاسوســی رژیــم صهیونیســتی - موســاد - در جریــان 
ــق  ــکان دقی ــاووز، م ــه ت ــوری آذربایجــان و ارمنســتان درمنطق ــای جمه ــری نیروه درگی
ــای  ــرویس ه ــار س ــات، در اختی ــه عملی ــم اف« را در منطق ــولاد هاش ــرال »پ ــور ژن حض

ــود. ــرار داده ب ــی ارمنســتان ق اطلاعات
۴- تل آویــو بــا درآمدزائــی از فــروش تســلیحات بــه آذربایجــان و ارمنســتان، تــوان مالــی 
خــود را بــرای تــداوم نظامی گــری و جنایــت علیــه مــردم مظلــوم فلســطین وبــی ثبــات 

ســازی کشــورهای ســوریه و لبنــان افزایــش داد.
5- ایجــاد مناقشــه قــره بــاغ، بهانــه حضــور آمریــکا و اروپــا در قفقــاز و افزایــش رقابــت 
بــا روســیه بــود. در واقــع ادعــای غربــی هــا بــه ویــژه آمریــکا بــه بهانــه حــل مناقشــه 
قــره بــاغ و بــا هــدف تامیــن امنیــت انتقــال انــرژی و محاصــره امنیتــی روســیه و غــارت 
منابــع انــرژی کشــورهای قفقــاز جنوبــی، صــورت گرفــت. امــروز هــم غــرب بــا ســرگرم 
کــردن مــردم و دولــت هــای منطقــه بــه تــداوم بحــران تــلاش مــی کنــد تــا حضــور خــود 

را در ایــن منطقــه تثبیــت کنــد.
۶- روســیه حضــور غــرب در آســیای مرکــزی و قفقــاز را تهدیــدی بــرای امنیــت و منافــع 
ــردی آذربایجــان و  ــاز راهب ــرای نی ــی ب ــاغ علت ــره ب ــود دانســت. بحــران ق اقتصــادی خ
ارمنســتان بــه روســیه شــد و مســکو بصــورت پنهــانُ علاقمنــد بــه تــداوم وضــع موجــود 
در بحــران قــره بــاغ اســت. طــرف هــای درگیــر در مناقشــه قــره بــاغ، نقــش مســکو را 
بــرای رســیدن بــه توافــق احتمالــی انــکار نمــی کننــد و بــرای جلــب رضایــت کرملیــن، 

سیاســت هــای کلان خــود را بــا منافــع روســیه هماهنــگ مــی کننــد.
ــار هــم  ــاغ موجــب نفــرت آذری هــا و ارمنــی هــا کــه ســالها در کن ــره ب ۷- مناقشــه ق
بــا مســالمت زندگــی مــی کردنــد، شــد تــا حــدی کــه هــر یــک از طــرف هــای درگیــر 
ســعی در پاکســازی قومــی از منطقــه کردنــد کــه خــود یــک فاجعــه فرهنگــی و قومیتــی 
را در پــی داشــت. برخــی از مــردم آذربایجــان متولــد ایــروان و بعضــی از مــردم ارمنســتان 
ــد.  ــه ان ــرار گرفت ــم ق ــل ه ــروز در مقاب ــه ام ــی ک ــتند، مردم ــه هس ــو و گنج ــد باک متول
ــه  ــا و ارامن ــوب آذری ه ــط خ ــر روی رواب ــاغ ب ــره ب ــده ق ــوری خودخوان ــفانه جمه متاس

سراســر جهــان هــم اثــر گذاشــته  و آنهــا از یکدیگــر متنفــر هســتند.
8- معمــولا در پــی بــروز تنــش نظامــی میــان نیروهــای جمهــوری آذربایجان و ارمنســتان 
و بــر اثــر تبــادل آتــش، مناطــق مــرزی ایــران هــم در معــرض آســیب قــرار مــی گیرنــد. 
ــو از  ــتای خلف بیگل ــه اراضــی روس ــل نشــده ب ــت عم ــک راک ــم ی ــر ه ــری اخی در درگی
توابــع شهرســتان خداآفریــن در حاشــیه ارس، اصابــت کــرد. اگرچــه ایــن راکــت، عمــل 
نکــرد و خســارت مالــی و جانــی نداشــت امــا  تــداوم مناقشــه مــی توانــد بــر روی امنیــت 

مناطــق مــرزی  جمهــوری اســلامی ایــران نیــز اثــر بگــذارد.
مراتــب بــالا نشــان مــی دهــد کــه جمهــوری خودخوانــده قــره بــاغ نــه یــک بازیگــر بلکــه 
یــک بازیچــه در منطقــه بــرای تامیــن منافــع غــرب و رژیــم صهیونیســتی، تشــدید رقابــت 
ــان  ــی می ــر افکن ــگ آذربایجــان و ارمنســتان، موجــب تنف ــل جن ــه ای، عام ــای منطق ه
آذری هــا و ارمنــی هــای منطقــه و جهــان و تهدیــد کننــده امنیــت کشــورهای پیرامونــی 
اســت. مانــع اصلــی حــل ایــن مناقشــه نیــز منافــع  آمریــکا و رژیــم صهیونیســتی اســت.

بــرای حــل ایــن معضــل، نخســت بایــد جمهــوری آذربایجــان و ارمنســتان درک درســتی 
از انگیــزه هــای پنهــان حفــظ ایــن مناقشــه داشــته باشــند.  آنهــا بایــد بــا برخــورد ســازنده، 
ــد. کشــورهای  ــرار ندهن ــی ق ــرض ناامن ــه را در مع ــگ، منطق ــلاف و جن ــدید اخت ــا تش ب
منطقــه از جملــه روســیه و ایــران نیــز بایــد بــا تــداوم رایزنــی، حــل ایــن معضــل منطقــه 

ای را در دســتورکار قــرار داده و تدابیــر لازم را اتخــاذ نماینــد.

از خرید و فروش تسلیحات تا انتقال دانش و فناوری 

محرمانه یا آشکارا؟
محمدجواد  گذشته  هفته 
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سفر  مسکو  به  ظریف 
کــرده بود، ظریف در 
این ســفر تاکید کرد 
که ایــران به گفتگو با 
روسیه در زمینه همکاری 
او  می دهد.  ادامه  دفاعی 
قرارداد های  خصوص  در 
نظامــی میــان تهران و 
و  »ایران  مســکو گفت: 
بسیار  مذاکرات  روســیه 
جدی در این خصــوص انجام دادند و ما به 

این گفتگو ها ادامه می دهیم.«
وزیــر خارجه جزئیات بیشــتری در این باره 
اعلام نکرد. مذاکره دربــاره خرید و فروش 
تسلیحات همیشــه موضوعی حساس است 
و دولت هــا تــلاش می کننــد گفتگو ها در 
اینباره محرمانه بمانــد. ۲۷ مهر ماه تحریم 
تســلیحاتی ایران در قالب برجام و قطعنامه 
۲۲31 شورای امنیت پایان می یابد. هر چند 
که ایالات متحده آمریکا برای ادامه تحریم 
ایران مکانیسم ماشه را فعال کرده است، اما 
نه اروپا و نه روســیه و چین و دیگر اعضای 
شورای امنیت این اقدام آمریکا را به رسمیت 
نشناخته اند. در این شــرایط با پایان تحریم 
تســلیحاتی، ایران می توانــد وارد مبادلات 
تســلیحاتی با دیگر کشور ها شــود. در کنار 
روســیه، چین هم در موقعیت مناسبی برای 
مذاکره با ایران در اینباره اســت. چین در دو 
سال اخیر محافظه کاری را کنار گذاشته و با 
صراحت بیشتری از ایران حمایت می کند. از 
طرف دیگر ایران و چین به دنبال یک توافق 
جامع ۲5 ســاله هســتند که احتمالا مسائل 
نظامــی و مبادلات تســلیحاتی جزئی مهم 
از این توافق باشــد. مایک پمپئو وزیر امور 
خارجه آمریکا سه شــنبه گذشته تهدید کرد 
که کشــورش در صورت فروش تسلیحات 

چین و روسیه به ایران، آن ها را تحریم خواهد 
کرد. از طرف دیگر ایران در ســال های اخیر 
پیشــرفت زیادی در تولید تسلیحات نظامی 
داشــته و حالا می تواند به عنوان یک صادر 
کننده عمده در این حوزه ورود پیدا کند. غیر 
از کشــور های دوست و همسایه، کشور هایی 
همچون ونزوئلا می توانند مقصد تســلیحات 
ایرانی باشد. در همین راستا نیکولاس مادورو 
رئیس جمهور ونزوئــلا ضمن تاکید بر تولید 
تسلیحاتی بومی گفت: »ما به همکاری ها با 

روســیه، چین و ایران ادامــه خواهیم داد. ما 
همچنان از ســوی این کشور ها کمک های 
مرتبط بــا امــور تکنولوژی، تســلیحاتی و 
راهبردی دریافت خواهیم کرد و همزمان در 
راستای مستقل بودن نیز حرکت می کنیم.«به 
ایران  این ترتیب دایره شــرکای تسلیحاتی 
می تواند بزرگتر از روسیه، چین و کشور های 
همســایه باشــند. البته در شــرایط فعلی به 
رغــم اینکه کشــور های اروپایی بــا آمریکا 
برای تحریم های تســلیحاتی ایران همراهی 
نکرده اند، اما همانند گذشته عملا گامی برای 
فروش تسلیحات به ایران برنخواهند داشت؛ 
بنابراین ایــران نمی تواند شــرکایی در بین 
کشور های غربی پیدا کند. در نتیجه به سمت 
کشــور هایی همچون روسیه و چین می رود. 

روســیه در زمره کشور هایی به شمار می رود 
که در حوزه تســلیحات دفاعــی و تهاجمی 
جزو بزرگترین صادر کننــدگان و برترین ها 
از منظر تکنولوژی به حساب می آید، در این 
شرایط ایران می خواهد از این امتیاز روس ها 
اســتفاده کند. روسیه هم علاقمند است بازار 
خود را در این حوزه گســترش دهد؛ بنابراین 
می توان انتظار داشت که بین تهران و مسکو 
شــراکتی در حوزه تســلیحات نظامی شکل 

گیرد. روشن نیست که معامله های تسلیحاتی 
ایران و روســیه به شکل آشکار انجام خواهد 
شد و یا با توجه به محدودیت ها و فشار های 
غرب به ایران، پنهانی خواهد بود. با این حال 
در اینکه ایران و روســیه شرکای تسلیحاتی 
یکدیگرند و در آینده معاملاتی خواهند داشت 
تردیدی وجود ندارد. چین هم در گذشــته از 
صادرکنندگان تسلیحات به ایران بوده و نقش 
مهمی در تامین بخشــی از تسلیحات ایران 
داشــته اســت. قاعدتا حالا هم این پتانسیل 
برای همکاری مشــترک بین پکن و تهران 
وجود دارد. در این میان نکته مهم این است 
که امروزه فقط خرید و فروش تسلیحات در 
ســطح بین الملل اهمیت نــدارد بلکه انتقال 
فناوری و دانش هم اهمیت ویژه ای داشــته 

و ممکن اســت در مواردی دانش و فناوری 
تســلیحاتی مورد معامله دولت ها قرار گیرد. 
پس فقــط نباید منتظر این باشــیم که یک 
محموله بزرگ تســلیحاتی از چین یا روسیه 
تحویل ایران شــود. امــا در خصوص اینکه 
چین و روســیه چه واکنشــی بــه تهدید ها 
و اقدامــات ضد ایرانی آمریکا در این راســتا 
نشــان خواهند داد، باید این وجه ماجرا را در 
نظر گرفت که اساسا معاملات تسلیحاتی در 
دنیا به شــکل آشکار انجام نمی شود، مگر در 

موارد خــاص، مثلا طرفین بخواهند با اعلام 
رسمی یک خرید تسلیحاتی توازن قوا ایجاد 
نمایند.در بیشتر موارد، معاملات تسلیحاتی 
به شــکل محرمانه و پنهانی انجام می شود. 
باید به این موضوع هم اشاره کرد که آمریکا 
علاوه بر اینکه به کشور های مختلف برای 
قطع ارتباط با ایران فشار وارد می کند، عملا 
کشور هایی مانند روســیه و چین را تهدید 
برای روســیه وچین  هم می کنــد. تهدید 
مســئله ای حیثیتی و غیرقابل قبول است. 
همین موضوع ممکن اســت باعث شود که 
روسیه و چین به سمت آشکارسازی بخشی 
از معاملات تسلیحاتی خود با ایران بروند و 
آن را در چهارچوب رویارویی خود با آمریکا 
تعریف کنند. در گذشــته این ســابقه وجود 

داشــته که شــرکت های چینی و روسی با 
ایران معامله تســلیحاتی کرده اند و از سوی 
آمریکا تحریم شــده اند. در نتیجه مســئله 
تحریــم موضوع تازه ای نیســت و خیلی از 
بخش های دفاعی و نظامی روســیه و چین 
همین حالا هم تحــت تحریم آمریکا قرار 
دارند و تحریم تازه تهدید جدی برای آن ها 
به شمار نمی رود. یکی از ابعاد برداشته شدن 
ایران، موضوع  علیه  تسلیحاتی  تحریم های 
فروش تســلیحات است. عمدتا در رسانه ها 
و ســطح افکار عمومی بحث پایان تحریم 
تســلیحاتی را فقط از جنبه خرید تسلیحات 
نظامی از سوی ایران دیده اند، این در حالی 
اســت که ایران در ســال های گذشته در 
تولیدات تسلیحاتی پیشرفت بالایی داشته و 
در برخی موارد به خودکفایی رسیده است، در 
نتیجه می تواند از قابلیت صادرات تسلیحات 
و یا انتقال فناوری و دانش استفاده کند. در 
این بین کشــوری مانند ونزوئلا که روابط 
نزدیک سیاسی با ایران دارد و تحت تحریم 
آمریکا اســت، چیزی برای از دســت دادن 
ندارد و می تواند مقصد صادرات تســلیحات 
ایرانی باشد. در گذشته ایران به بیش از ۴0 
کشور صادرات تسلیحات داشته است و حالا 
با احیای این روند می توان موقعیت ویژه ای 
را برای ایــران در منطقه متصــور بود، از 
طرف دیگر درآمد اقتصادی مناسبی را هم 
به همراه خواهد داشــت. کشور های زیادی 
در جهان می توانند وارد مبادله تسلیحاتی با 
ایران شوند. برخی کشور های همسایه و یا 
دورتر در شــرایط خرید تسلیحاتی از ایران 
قرار دارند. ســوریه، عراق، افغانســتان و... 
که دارای روابط سیاســی نزدیکی با ایران 
هستند می توانند در زمره شرکای تسلیحاتی 
ایران باشند. البته ممکن است این شراکت 
با توجه به فشــار های آمریــکا محرمانه و 

پنهانی باشد.

یادداشت

آمریکا علاوه بر اینکه به کشور های مختلف برای قطع ارتباط با ایران فشار وارد می کند، 
عملا کشور هایی مانند روسیه و چین را تهدید هم می کند. تهدید برای روسیه وچین 

مسئله ای حیثیتی و غیرقابل قبول است. همین موضوع ممکن است باعث شود که روسیه 
و چین به سمت آشکارسازی بخشی از معاملات تسلیحاتی خود با ایران بروند و آن را 

در چهارچوب رویارویی خود با آمریکا تعریف کنند

,,

واکنش وزارت خارجه به ادعای یک رسانه عربی؛

نه مذاکره ای هست و نه مذاکره ای خواهد بود 
ســخنگوی وزارت امور خارجه کشــورمان گفت: معتقدیم آقای ترامپ هیچ فهم 
درســتی از ماهیت روابط بین الملل و روابط ایران و آمریکا ندارد و گویی مشاوران 

ایشان نیز قرار نیست که این موضوع را بفهمند.
سعید خطیب زاده،  صبح روز دوشنبه در نشست هفتگی خود با خبرنگاران در پاسخ 
به ســوالی در ارتباط با اظهارات ترامپ مبنی بر رســیدن به توافق با ایران در طی 
مدت خیلی کوتاهی و همچنین انتشــار گزارشــی از سوی روزنامه الجریده کویت 
مبنی بر اینکه مذاکرات پنهانی بین ایران و آمریکا در عمان در حال برگزاری است 
با کنایه گفت: به نظرم آقای ترامپ باید ذهن شــان را جمع و جور کند تا بالاخره 

می خواهند نصفه روزه با ایران به نتیجه برسند یا چیز دیگری.
خطیب زاده تاکید کرد: ما معتقدیم آقای ترامپ هیچ فهم درستی از ماهیت روابط 
بین الملل و روابط ایران و آمریکا ندارد و گویی مشاوران ایشان نیز قرار نیست که 

این موضوع را بفهمند.
این دیپلمات ارشــد کشورمان خاطرنشــان کرد: نه مذاکره ای بین ایران و آمریکا 
بوده اســت، نه مذاکره ای هســت و نه مذاکره ای خواهد بود. به نظرمان اینگونه 
ســخنان مصرف داخلی دارد و شاید به درد ترامپ بخورد ولی به درد روابط ایران 

و آمریکا نمی خورد.
خطیب زاده با تکرار مواضع قبلی ایران در ارتباط با آمریکا گفت: مواضع جمهوری 
اســلامی ایران در ارتباط با آمریکا ثابت، قاطع و روشن است و ما بدون لکنت این 

مواضع را بارها گفته ایم.
ســخنگوی وزارت خارجه خاطرنشــان کرد: راه روشن اســت. آمریکا باید خطای 
بزرگی که انجام داده است را بپذیرد. آن را جبران کند به قوانین بین المللی احترام 
بگذارد و روندی که در پیش گرفته را علیه ایران که یک روند ضد بشــری اســت 
جبران کند و خســارت هایی را که به ایــران از طریق این جنگ ها و تجاوزها به 
ملت ایران وارد کرده جبران کند. شاید بعد از این مراحل بتواند در گوشه ای از اتاق 

برجام جایی را برای خود پیدا کند.
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سوالی در ارتباط با سفر اخیر وزیر 
خارجــه عراق به تهران و اینکه آمریکا در چند روز اخیر اعلام کرده که قصد دارد 
ســفارت خود را در بغداد تعطیل کند و آیا این موضوع ربطی به ســفر وزیر خارجه 
عراق به ایران داشــته اســت یا نه؟ گفت: این سفر در قالب سفرهای عادی است 
که بین دو کشــور در جریان است و بارها اینگونه سفرها انجام شده است که البته 
شــیوع ویروس کرونا باعث شده که این سفرها کمی محدودتر شود ولی رایزنی و 

گفت وگو بین مقامات دو کشور به صورت مرتب وجود دارد.
وی ادامه داد: در چارچوب روابط دو کشــور قرار است در آینده نزدیک هیات فنی 
عراق به ایران سفر کند تا در مورد موضوع اروند رود و لایروبی آن و بحث راه آهن 

بین مقامات دو کشور رایزنی ها و گفت وگوهایی صورت بگیرد.
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان همچنین خاطرنشان کرد: ایران تعرض به 
اماکن دیپلماتیک را به هر شکلی محکوم می کند. متاسفانه ما در چند ماه گذشته 
شاهد حمله به اماکن دیپلماتیک مان بوده ایم و اطلاع دقیق داریم که این حملات 

و تعرضات با تحریک عوامل خارجی صورت گرفته است.
وی همچنین در ارتباط با مطلب منتشــر شده در یکی از روزنامه های صبح کشور 
در ارتباط با مواضع آیت الله سیســتانی در دیدار با نماینده سازمان ملل در عراق و 
واکنش هایی که از ســوی برخی مسئولان در عراق و ایران به همراه داشته است 
گفت: در مورد اتفاق تلخی که اشــاره کردید باید بگویم که این موضع هیچ ربطی 
به ارکان جمهوری اسلامی ایران ندارد. جمهوری اسلامی ایران بر اساس مرجعیت 
شکل گرفته و مرجعیت همواره در ایران و عراق حافظ صلح و امنیت بوده است و 
آیت الله سیستانی نقش بی بدیلی در عراق دارد و ایشان دارای جایگاه رفیعی بین 

شیعیان در سراسر جهان از جمله ایران و عراق است.
وی گفت: جمهوری اســلامی ایران برای این رکن مهم و اساسی احترام ویژه ای 
قائل است و طبیعی اســت که ما تحمل نمی کنیم که به جایگاه مرجعیت تخطی 

صورت بگیرد.
ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به ســوال دیگری مبنی بر اینکه از 
چندی پیش برای پیگیری پرونده ترور سردار سلیمانی گویی کمیته مشترکی بین 
ایران و عراق شــکل گرفته اســت و از طرف دیگر در دیدار فواد حسین با رئیس 
جمهور و وزیــر خارجه مقامات ایران بر پیگیری این پرونده تاکید کردند و آیا این 
همکاری ها تا کنون به نتیجه مشــخصی رسیده اســت، گفت: آنچه که در ترور 

ناجوانمردانه ســردار ســلیمانی رخ داد نه تنها علیه ایران بلکه علیه حاکمیت ملی 
عراق نیز بود. رفتار آمریکایی ها با عراق مثل یک رفتار اشــغالگر شــده است و با 

عزت ملی عراق در تضاد است.
وی بــا بیان اینکه مصوبه پارلمان عراق مبنی بر خروج نیروهای نظامی آمریکا از 
این کشــور موید این نگاه اســت گفت: در مورد پیگیری ترور شهید سلیمانی بین 
ایران و عراق به صورت مشترک پیگیری هایی انجام شده است و ما انتظار داریم 
که دولت عــراق در این زمینه فعال تر عمل کند. پیگیــری روند این پرونده فقط 
معطوف به همکاری های مشــترک دو کشور نیست. ما خود از ابعاد حقوقی و بین 

المللی این موضوع را در مجامع مختلف پیگیری کرده و می کنیم.
سخنگوی وزارت خارجه تاکید کرد: ما اهل تهدید نیستیم. اهل اقدام هستیم و آن 

چه که آن شب رخ داد نه فراموش شده و نه هیچ گاه بخشیده می شود.
سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان همچنین درباره اتفاقات رخ داده در منطقه 
قره باغ و نگاه ایران به این موضوع خاطرنشان کرد: اتفاقات خوبی رخ نداده است و 
منطقه بیش از این تحمل خشونت ندارد. ما بلافاصله بعد از این تحولات با مقامات 
آذربایجان و ارمنستان رایزنی کردیم و تاکید بر این کردیم که باید این درگیری هر 
چه زودتر خاتمه پیدا کند و گفت وگوها در این کشور آغاز شود. ما فکر می کنیم که 
بایــد یک آتش بس فوری و ترک مخاصمه در منطقه به وجود آید که در ادامه آن 
گفت وگوهایی بین دو کشور صورت بگیرد. چرا که گفت وگوهای دو جانبه تنها راه 
حل، حل این مناقشــات است. سیاست ایران در مورد این مناقشات تغییری نکرده 
و ما خواهان کمک برای تسهیل این گفت وگوها بوده و هستیم و معتقدیم که راه 
حل نظامی راه حل پایداری برای حل این مســائل نیســت. ایران برای کمک به 
حل این بحران از تمام ظرفیت های خود اســتفاده می کند. ما با دقت و حساسیت 
بــالا در حال پیگیری تحولات در منطقه هســتیم. به صورت مداوم با طرف های 
درگیر در ارتباط هستیم و به دنبال این هستیم که آتش بسی فوری به وجود آید.

ســخنگوی وزارت خارجه در همین چارچوب ادامه داد: ما طی این چند دهه بارها 
به صورت عملی و اجرایی ســعی کرده ایم که این موضوع در فضای دو جانبه بین 
ارمنســتان و آذربایجان فیصله پیدا کند. ایران با دو کشــور آذربایجان و ارمنستان 
رابطه خوبی دارد و تلاش داریم که دو کشور را در مسیر کلی حل اختلافات کمک 
کنیم و آنچه که اکنون شــاهد آن هســتیم درگیری های بی جــا و تنش زا بین دو 
کشــور است. ما هر دو طرف را به توقف خشونت ها و آتش بس دعوت می کنیم. 
ما از هر دو پایتخت می خواهیم که زمینه ای را فراهم کنند که خشونت ها متوقف 
شود، تلفاتی در منطقه ایجاد شود و سپس گفت وگوها بین دو کشور صورت بگیرد. 
جمهوری اسلامی ایران در تلاش است که از طریق قوانین و مقررات بین المللی و 

اصل انصاف کمک کند که این بحران خاتمه پیدا کند.
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تدوین بسته جامعی برای تامین مالی بخش مسکن
معــاون اول رییس جمهوری از بانــک مرکزی و وزارت راه 
و شهرسازی خواســت ظرف مدت یک ماه بسته پیشنهادی 
جامعی برای تأمین مالی بخش مســکن در ســال 13۹۹ و 
1۴00 تدوین کنند.اقتصادآنلاین نوشت: اسحاق جهانگیری 
روز دوشــنبه در جلسه شورای عالی مســکن با قدردانی از 
وزارت راه و شهرســازی و نظام بانکی کشور برای تدوین و 
اجرای طرح اقدام ملی مسکن، اظهار امیدواری کرد این طرح 
و ســایر طرح های مرتبط با احداث مسکن با سرعت استمرار 
یابد تا با فعال شــدن بخش مسکن شــاهد تغییرات اساسی 
در بخش ســاخت و ساز و سرمایه گذاری در کشور و نیز در 

بخش جهش تولید باشیم.
معــاون اول رییس جمهور از برنامه ریزی های انجام شــده 
برای پرداخت تســهیلات بانکی به مستأجران بعنوان کمک 
ودیعــه اجاره مســکن قدردانی کرد و گفــت: این طرح که 
برای نخســتین بار و برای حمایت از مســتأجران در کشور 

اجرا شده، با استقبال قابل توجه مردم روبرو شده و براساس 
گزارش های ارائه شده یک میلیون و 800 هزار نفر در مدت 
زمانی کوتاه در این طرح ثبت نام کرده اند که تاکنون پرداخت 
تسهیلات برای 30 هزار پرونده انجام شده و سایر پرونده ها 
نیز در دست اقدام است.جهانگیری با اشاره به پیشنهاد وزارت 
راه و شهرســازی مبنی بر افزایش سقف تسهیلات در طرح 
اقدام ملی مسکن گفت: نظام بانکی کشور باید تمرکز جدی 
بر بخش مســکن بعنوان یکی از بخش های موثر در جهش 
تولید معطوف کند که لازم اســت در ایــن خصوص بانک 
مرکزی و وزارت راه و شهرسازی ظرف مدت یک ماه بسته 
پیشــنهادی جامعی برای تأمین مالی بخش مسکن در سال 

13۹۹ و 1۴00 تدوین کنند.
معاون اول رییس جمهور افزود: در شرایطی که رشد سرمایه 
گذاری در کشــور منفی اســت، افزایش سقف تسهیلات در 
بخش مســکن می تواند در بهبود سرمایه گذاری در کشور و 

نیز اجرای تعهدات وزارت راه و شهرســازی برای تولید یک 
میلیون واحد مســکونی موثر باشــد.وی با تاکید بر ضرورت 
تعیین ســازوکاری دقیق برای مشــخص بودن برنامه های 
تأمین مالی در پروژه هــای مختلف به خصوص پروژه های 
مرتبط با مســکن، گفت: ســوابق و تجربیات گذشته نشان 
می دهد پروژه هایی که نحوه تأمین مالی آنها از زمان شروع 
پروژه به صورت دقیق مشخص بوده است، به موقع و براساس 
برنامه زمان بندی به اتمام رســیده اند. بنابراین لازم است در 
طرح های مرتبط با تولید مســکن نیــز نحوه تامین مالی از 
ابتدای پــروژه به  صورت دقیق و مطابــق برنامه زمانبندی 
مشــخص باشــد.در این جلســه که وزیر راه و شهرسازی، 
رییس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی و معاونین بانک مرکزی، 
وزارت امور اقتصادی و دارایی و دیگر دســتگاه های ذیربط 
نیز حضور داشــتند، گزارشی از شاخص های بخش مسکن و 
عملکرد سامانه های حوزه مسکن ارائه شد.در این گزارش در 

خصوص توزیع متوسط قیمت مسکن در استان های مختلف، 
تعداد معاملات واحدهای مســکونی ثبت شــده در کشور و 
توزیع متوســط قیمت مسکن در مناطق ۲۲ گانه شهر تهران 
توضیحاتی ارائه شــد. در این جلســه همچنین گزارشی نیز 
از دو ســامانه »ملی املاک و اســکان کشور« و »مدیریت 
طــرح اقدام ملی مســکن« که در وزارت راه و شهرســازی 
از سال 13۹8 راه اندازی شــده ارائه گردید.ارائه گزارش در 
خصوص برنامه تفاهم نامه های طرح اقدام ملی مســکن و 
گزارش عملکرد طرح اقدام ملی دســتگاه های تابعه از دیگر 
موضوعاتی بــود که در این گزارش به آن پرداخته شــد.در 
ادامه این جلسه برخی پیشنهادات و مصوبات مورد نیاز جهت 
ســاماندهی و تعادل در بازار مسکن و تسریع در اجرای طرح 
اقدام ملی مسکن از ســوی نماینده وزارت راه و شهرسازی 
مطرح شــد که پس از بحث و تبادل نظر تصمیمات لازم در 

خصوص این پیشنهادات اتخاذ گردید.

صید ترال در شرق هرمزگان آغاز شده 
است!

نماینـده مـردم بندرعبـاس در مجلـس، گفت: گزارش هـای دریافت کرده ایـم که صید 
صنعتـی در آب هـای شـرق اسـتان هرمـزگان آغـاز شـده، در حالـی کـه مجـوز صید 

جدید سـنتی سـالیان سـال اسـت که صادر نشـده اسـت.
احمـد مـرادی نماینده مـردم بندرعبـاس، حاجی آباد، قشـم، ابوموسـی و بندرخمیر در 
مجلـس شـورای اسـلامی، در خصـوص صید تـرال در خلیج فـارس و دریـای عمان، 
گفـت: صیـادان سـنتی همـواره نگـران هسـتند زیـرا وضعیت صیـد در دریـا وضعیت 

مناسـب نیسـت و میـزان درآمـد صیـادان کاهش یافته اسـت.
ایـن نماینـده مـردم در مجلس شـورای اسـلامی با اشـاره بـه اینکه قیمـت تجهیزات 
لازم صید صیادان در اسـتان های خوزسـتان، بوشـهر، هرمزگان و قسـمتی از سیستان 
و بلوچسـتان افزایش قیمت بسـیار زیادی داشـته اسـت، ادامه داد: بخشـی از مشـکل 

صیـادان مربـوط بـه بیمـه آنها بـوده و بخش دیگـر در خصوص نبود صید اسـت.
وی بـا تاکیـد بـر اینکـه یکـی از دلایل نبود صیـد به دلیـل صید بی رویه کشـتی های 
موسـوم بـه چینی اسـت که بـا تجهیزات پیشـرفته تمامـی گونه های آبـزی را در دریا 
را صیـد می کننـد، عنـوان کـرد: عملکـرد کشـتی های صیـادی خارجی باعث شـده تا 

صیادان سـنتی امکان صید نداشـته باشـند.
مـرادی افـزود: مشـکل صید کشـتی های صنعتـی در دوره وزیر جهاد کشـاورزی قبل 
نیـز وجـود داشـت کـه منجـر بـه دریافـت کارت زرد  وزیر شـد، البتـه در برهـه ای از 

زمـان میـزان صیـد صنعتـی کاهش پیـدا کرد.
ایـن نماینـده مـردم در مجلـس شـورای اسـلامی بـا تاکید بـر اینکه صیـادان صنعتی 
از خلاء هـای موجـود در کشـور اسـتفاده می کننـد، عنوان کـرد: گزارش هـای دریافت 
کرده ایـم کـه صیـد صنعتـی در آب های شـرق اسـتان هرمـزگان آغاز شـده، در حالی 

کـه مجـوز صید جدید سـنتی سـالیان سـال اسـت که صادر نشـده اسـت.
نماینـده مـردم بندرعبـاس، حاجـی آبـاد، قشـم، ابوموسـی و بندرخمیـر در مجلـس 
شـورای اسـلامی با بیـان اینکه وزارت جهاد کشـاورزی و سـازمان شـیلات در مقابل 
صیدهـای صنعتـی پاسـخگو باشـند، گفـت: بایـد یـگان حفاظـت قدرتمنـدی بـرای 

برخـورد بـا صیـادان صنعتـی غیرقانونی تشـکیل شـود.
ایـن نماینـده مـردم در مجلـس شـورای اسـلامی بـا اشـاره بـه اینکـه کشـتی های 
صیـادی صنعتـی بایـد در عمق بیـش از ۲00 متر صیـادی کنند اما بـا خاموش کردن 
ردیاب هـای خـود در آب هـای کـم عمق حاضر می شـوند کـه موجب نگرانـی صیادان 
سـنتی شـده اسـت، ادامه داد: وزارت جهاد کشـاورزی باید حامی صیادان سـنتی باشد 

و ایـن نـوع صیـد هویتـی برای کشـور بزرگ و باسـتانی ایران اسـت.

کوپن در راه است
کمیسـیون برنامـه و بودجـه مجلـس اخیـراً گـزارش نهایـی طـرح تأمیـن کالاهـای 
اساسـی بـرای ۶0 میلیـون نفـر در قالـب کارت هـای الکترونیکـی را تکمیـل و بـرای 
طـرح در صحـن بـه هیئـت رئیسـه ارسـال کـرد کـه بر اسـاس آن قـرار اسـت برای 
تامیـن بخشـی از نیازهـای معیشـتی خانوارهـای کـم برخـوردار، در شـش ماهـه دوم 
سـال 13۹۹ و بـه صـورت ماهانه، یارانه اعتبـار خرید به کارت یارانه نقدی سرپرسـت 

خانـوار واریز شـود.
روز )یکشـنبه( کمیسـیون برنامـه و بودجـه طـرح اختصـاص کالابـرگ بـرای تامیـن 
کالاهـای اساسـی را تقدیـم هیات رییسـه کـرد و در صورتی که این طـرح در مجلس 

رای بیـاورد بـه زودی اجرایـی خواهد شـد.
بر اسـاس این طرح دولت مکلف اسـت به منظور تامین بخشـی از نیازهای معیشـتی 
خانوارهـای کشـور به ویـژه خانوارهای کم برخوردار، در شـش ماهه دوم سـال 13۹۹ 
و بـه صـورت ماهانـه، یارانـه اعتبـار خرید به هر فـرد ایرانی شناسـایی شـده در طرح 
معیشـت خانـوار )موضوع ردیـف )31( جدول تبصره 1۴ قانون بودجه سـال 13۹۹ کل 

کشـور( را از طریـق بـه کارت یارانه نقدی سرپرسـت خانـوار واریز کند.
ایـن اعتبـار صرفـا بـرای تامیـن کالای اساسـی و ضـروری در نظـر گرفتـه شـده و 
وزارت صنعـت، معـدن و تجـارت )صمـت( موظف اسـت امکان تخفیـف در خرید این 
کالاهـا را بـرای مشـمولان فراهم کنـد. همچنیـن خانوارهایـی که سـطح درآمد آنها 
کمتـر از مبلـغ حداقـل دسـتمزد اسـت، از دو برابـر یارانـه سـایر خانوارهـای مشـمول 
بهره منـد می شـوند کـه شناسـایی ایـن خانوارهـا نیـز بـه عهـده وزارت تعـاون، کار و 

رفـاه اجتماعی اسـت.
مشمولان طرح چه کسانی هستند؟

بـر اسـاس اظهـارات یکـی از اعضـای کمیسـیون برنامـه و بودجه مجلـس، این طرح 
بـرای ۷.5 دهـک جامعـه برنامـه ریزی شـده اسـت. یعنی افـرادی که درآمـد حداقلی 
دارنـد و معیشـت آنهـا بـا سـختی روبـه رو شـده اسـت. احتمـالا هـر مرحلـه هـر نفر 
حـدود ۶0 هـزار تومـان دریافـت می کننـد و بـه افـرادی که کمتـر از حداقل دسـتمزد 
درآمـد دارنـد کـه خانواده هـای کمیتـه امداد، بهزیسـتی و رزمنـدگان معسـر از جمله 
آن هـا هسـتند، حـدود 1۲0 هـزار تومـان بـه ازای هـر نفـر و در هـر مرحلـه پرداخت 

خواهد شـد.
کالابرگ به کدام کالاها تخصیص می یابد؟

اسـامی کالاهـای اساسـی که مشـمولان طرح کالابـرگ می تواننـد با مبالـغ دریافتی 
آن هـا را خریـداری کننـد هنـوز اعـلام نشـده و قـرار اسـت بعـد از تصویـب طـرح از 
سـوی وزارت کار، تعـاون و رفـاه اجتماعـی فهرسـت آنهـا اعـلام شـود، امـا تاکنـون 
می دانیـم کـه  کالاهایـی کـه همچنـان بـا ارز ۴۲00 تومانـی وارد می شـوند در ایـن 
طـرح عرضـه خواهند شـد. در حـال حاضر  نهاده های تولید گوشـت مـرغ و تخم مرغ، 
گوشـت قرمـز شـامل ذرت، جـو، کنجالـه سـویا، روغـن خـام و دانه هـای روغنـی ارز 

می کنند. دریافـت  دولتـی 
منابع این طرح از کجا تامین می شود؟

منابـع مـورد نیـاز بـرای اجـرای ایـن بنـد نیـز تـا سـقف 30 هـزار میلیـارد تومـان به 
نسـبت مسـاوی از محـل افزایـش اعتبـار بنـد )و( تبصـره )۲( منـدرج دربنـد )ب( این 
قانـون( و مصـارف جـدول تبصـره )1۴( قانـون بودجـه سـال 13۹۹ کل کشـور بـه 
اسـتثنای ردیف هـای )۹(، )10(، )11(، )۲3(، )۲۴(، )۲5(، )۲۶(، )۲۷(، )۲8(، )۲۹( و 
)31( تامیـن می شـود. ردیـف هـای تبصـره 1۴ قانون بودجه شـامل هدفمنـدی یارانه 
هـا و 15 هـزار میلیـارد تومـان از بنـد »و« تبصـره دو قانـون بودجـه هـم بـا فـروش 

بعضـی از دارایـی هـای دولـت تأمیـن خواهد شـد.
کوپن چگونه بازگشت؟

بحـث کوپـن یـا کالابـرگ الکترونیکـی از تابسـتان سـال 13۹۷ و بـا افزایـش قیمت 
کالاهـای اساسـی از سـوی وزارت کار، تعـاون و رفـاه اجتماعی مطرح و قرار شـد که 
کالاهـای اساسـی در قالـب وجـه نقـد یـا کوپـن الکترونیک تامین شـود. اواخر سـال 
13۹۷ هـم کمیسـیون تلفیـق مجلس بازگشـت دوباره کوپـن الکترونیکـی را تصویب 
کـرد امـا در نهایـت تابسـتان سـال گذشـته وزارت صمـت اعـلام کـرد کـه کالای 
اساسـی بـه انـدازه کافـی در کشـور وجـود دارد و فعـلا برنامه ای بـرای توزیـع آن به 
صـورت کوپنـی در دسـتور کار ایـن وزارتخانـه قـرار نگرفتـه و بنابرایـن طـرح تامین 

کالای اساسـی در قالـب کوپـن الکترونیکـی تاکنـون بـه جریـان نیفتاده اسـت.
امـا بـا روی کار آمـدن مجلـس یازدهـم دوبـاره بحث توزیـع کالای اساسـی در قالب 
کوپـن مطـرح شـد و حـدود سـه هفته پیـش نایب رئیـس کمیسـیون برنامـه وبودجه 
اعـلام کـرد که طـرح کالا بـرگ الکترونیکـی در کمیسـیون های تخصصـی مجلس 
درحـال بررسـی اسـت و درصورت تامیـن بودجه پیش بینی شـده، برای یـک خانواده 
چهـار نفـره ۴00 هـزار تومـان و خانـواده هـای چهـار نفـر به بـالا 500 هـزار تومان 

تسـهیلات خریـد در نظـر گرفته می شـود.
میثـم هاشـم خانی، تحلیلگـر اقتصـادی نیـز اخیـرا بـه ایسـنا گفتـه بـود کـه در حـال 
حاضـر منابـع مالـی بـرای افزایـش 10 برابـری یارانه نقدی، بـدون ایجاد تـورم وجود 
 دارد و می توانـد از فشـارهای اقتصـادی بـه گروه هـای فقیـر و متوسـط جلوگیـری 

کند.

سوژه

آیا افزایش مبلغ وام مسکن، جوانان را خانه دار می کند؟

افزایش وام مسکن یا افزایش تورم
 )) ســقف وام مســکن 
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 ۴00 بــه  جوانــان 
میلیون تومان افزایش 
یافت))  این خبری بود 
بانک  عامــل  مدیر  که 
کرد  اعلام  را  آن  مسکن 
بــا  بلافاصلــه  کــه 
از  زیــادی  واکنش  های 
جملــه )) ایــن وام برای 
خرید اســت یا اجاره ! (( 
باید توجه  اما  مواجه شد، 
داشــت که این بانک به دلیل شــرایط جدید 
بازار مسکن ســقف این وام را افزایش داده 
است محمود شایان نیزبا اشاره به افزایش ۶0 
درصدی سقف این وام گفته است: دارندگان 
حســاب پس انداز مســکن جوانان با رعایت 
برنامه ســپرده گذاری ارائه شده توسط بانک 
در بلندمدت دارای شرایط خاص و استثنایی 

از مزایا و تسهیلات ویژه ای است.
جزئیات افزایش وام مسکن جوانان

ابتــدا به شــرح کامــل جزئیات ایــن وام 
می پردازیم و ســپس آن را مورد بررسی قرار 
می دهیم. دوره سپرده گذاری این نوع وام 5 
تا 15 ســال، دوره بازپرداخت آن ۲0 سال و 
نرخ ســود آن ۹درصد است، همچنین سقف 
تسهیلات قابل پرداخت از این محل در شهر 
تهران در پایان ســال پانزدهم با ۶0 درصد 
رشــد، از ۲50 میلیون تومان به ۴00 میلیون 

تومان افزایش یافته است.
به گفته مدیرعامل بانک مســکن، ســقف 
تســهیلات مذکور در شهرهای بزرگ شامل 
کرج، مشــهد، تبریز، اصفهــان، اهواز، قم، 
شیراز و کرمانشــاه در پایان سال پانزدهم از 
۲10 میلیــون به 330 میلیون تومان افزایش 
یافته اســت. این میزان در مورد سایر نقاط 
شهری 18۴ میلیون تومان بود که امسال در 
ترمیم صــورت گرفته به ۲۹0 میلیون تومان 

افزایش یافت.
برای برخورداری از ســقف تسهیلات مذکور 
ســپرده گذاری ماهانه در هر سال با مبالغی 
بیش از آنچه پیش تر تعیین شده بود صورت 
می گیرد. بر این اســاس میزان سپرده گذاری 
ماهانــه در ســال اول تــا پانزدهــم برای 
برخورداری از سقف تسهیلات تعلق گرفته به 
افتتاح کنندگان حساب در سال ۹۹ به ترتیب 
بــا مبالغ ۶5 هزار تومان آغازمی شــود و در 
نهایت با افزایش مبلغ در هر ســال به مبلغ 
۲۴۷ هزار تومان در ســال پانزدهم افزایش 

می یابد.
سپرده گذارانی که می خواهند بین 5 سال تا 
15 سال از زمان سپرده گذاری خود از سقف 
تسهیلات مســکن جوانان استفاده کنند می 
باید بیشــتر از حداقل های تعیین شده واریز 

کنند .به طور مثال سپرده گذاری که بخواهد 
در پایان سال پنجم از سقف تسهیلات ۲10 
میلیون تومان در شــهر تهران بهره مند شود 
می بایســت در ســال اول ماهانه مبلغ ۶10 

هزار تومان واریز کند.
همچنین ســقف تســهیلات مذکور در سه 
گروه شــهری شامل تهران، شهرهای بزرگ 
و سایر نقاط شــهری در پایان سال پنجم از 
150، 110 و 8۴ میلیــون تومان به ترتیب به 
۲10، 150 و 100 میلیــون تومــان افزایش 
یافته است.متقاضیان افتتاح حساب پس انداز 
مسکن جوانان می توانند سپرده گذاری خود را 
با واریز حداقل مبلغ ماهیانه )به دفعات یا به 

صورت یکجا در ابتدای دوره( آغاز کنند.
افزایش نرخ وام بر اساس تورم

حســن خطیــب زاده مدیرکل شــعب بانک 
مسکن استان خراســان رضوی در گفتگو با 
صبح امروز می گوید:  حساب مسکن جوانان 
یک حســاب  بلند مدت است و اکنون قابلیت 
دریافــت ندارد و قطعا افزایش آن بر اســاس 
نرخ تورم برنامه ریزی  شــده ، به طورقطعی 
اگر شرایط طوری سامان دهی  شود که نرخ 
مسکن تعدیل گردد بســیار بهتر از افزایش 
وام اســت اما باید دید که چه عواملی باعث 

افزایش قیمت آن می شود.
وی تصریــح می کند: برداشــت از حســاب 
پس انــداز مســکن جوانان در هــر مقطعی 

بلامانع است اما برداشــت از حساب مذکور 
بایــد به صورتــی انجام پذیرد که متوســط 
موجودی حســاب از حداقل مبلغ تعیین شده 
توسط بانک مرکزی در هر سال - که جداول 
آن در وبسایت بانک مسکن متناسب با سقف 
و واریزی های جدید تعیین شده در سال ۹۹ 

به روز خواهد شد - کمتر نشود.
اســت، مســکن  همان طور که مشــخص 

بــه علت های مختلــف تبدیل بــه یکی از 
ســرمایه گذاری های پرسود شــده، به همین 
دلیل بســیاری از افراد تلاش می کنند تحت 
هر شرایطی  یک خانه هر چند کوچک برای 
خود خریداری کنند. اگر نگاهی به آمار قیمت 
مسکن در سال های گذشته بیاندازیم متوجه 
افزایش قیمت ملک می شویم به همین دلیل 
است که جوانان دیگر نمی توانند با پس انداز 
حاصل از حقوق خــود خانه بخرند، آن ها به 
پول بیشــتری نیاز دارند به همین دلیل شاید 

اولین گزینه آن ها دریافت وام باشد.
آیا وام مسکن جوانان مناسب جامعه 

هدف است؟
در بحث افزایش ایــن وام باید به چند نکته 
توجه شــود، اولین نکته قدرت خرید و توان 
اقتصادی خانوار اســت و باید دید که جوانان 
توان اینکه پس اندازی اینچنینی انجام دهند 
را دارند یا نه، همچنیــن باید بتوانند از پس 
پرداخت اقســاط آن نیزبر آیند. امــا فرا تر از 
این موضوع که می تواند چه اثرات اقتصادی 
داشته باشــد این اســت که چنین سیاستی 

می تواند مناسب جامعه هدف باشد یا نه؟
ابهام در طرح وام مسکن جوانان

فرهاد بیضایی اقتصاددان و کارشــناس بازار 
مسکن در گفتگو با )) صبح امروز (( خصوص 
افزایش وام مســکن جوانان بیــان می کند: 
با توجه به اتفاقاتی که در حوزه اقتصادی رخ 
داده، شــرایط پس اندار وجود ندارد و در آمد ها 
متناســب با هزینه ها رشدی نکرده است، به 
همین دلیل با دید ابهام به این موضوع نگاه 
می شــود. این سیاست محرک تقاضا است و 
اگر روش مناســبی مبتنی بر  تولید و عرضه 
مســکن وجود نداشــته باشــد اثری تورمی 

بر روی این بازار خواهد داشت.
وی با بیان اینکه )) تنها بحث موجود مسئله 
بهبود قدرت خرید  نیســت بلکــه باید به امر 
تامیــن یا اختصــاص آن نیز توجه شــود (( 
می گوید: نکته ای کــه در این بحث اولویت 
دارد وباید به آن توجه شــود مســئله زمین 
اســت؛ زیرا ۶0 تا ۷0 درصد قیمت تمام شده 
مسکن را تشکیل می دهد و دولت هم تقریبا 
متوجه شده که باید سیاست اصلی خود را در 
حوزه زمین به کار ببرد و اصلی ترین موضوعی 
که در ۶ تا ۷ ســال گذشته در حوزه مسکن 
اهمیت داشته وبه آن توجه نشده همین مورد 

بوده است.
با توجه به صحبت های این کارشناس به نظر 
می رســد که اگــر دولت اولویــت را برروی 
تنظیم عرضه زمین بگذارد، اثر گذار تراز تداوم 
روش های قبلی و ارائه و افزایش وام اســت. 
یعنی اگر دولت به جای وام مسکن جوانان به 

تامین زمین بپردازد بهترخواهد بود.
در ســال های قبل این وام  می توانست 50 

تا ۶0 درصــد قیمت مســکن را در مناطق 
متوســط تامین کند،  متاسفانه با تورمی که 
به وجود آمد مبلغ این وام ثابت ماند و از سوی 
دیگرقیمت ها افزایــش یافت به همین دلیل 
افزایش مبلغ این وام به نفع بانک اســت اما 
مــردم توانایی پرداخت اقســاط آن را ندارند 
و اینجاســت که به حمایت شدید دولت نیاز 

است.
عدم حمایت دولت از طرح مسکن جوانان

این گونه طرح ها با ترغیــب و مکلف کردن 
بانک هــا توســط دولت انجام می شــود، اما 
در خصوص برخی از آن ها هیچ گونه حمایتی 
از بانک هــا نمی کنــد و از آنجایی که آن ها 
واســطه ای بیش نیســتند وپول اصلی را از 
ســپرده گذاران دریافت کرده و به متاقضیان 
پرداخت می کند، مجبوراســت سود آن را به 
ســپرده گذار پرداخت کند و گرنه به ســمت 

ورشکستگی خواهدرفت.
وام های مسکن کار گشا نیستند

بازاریابی مدیریت  هادی عبدی کارشــناس 
شــعب بانک مسکن اســتان در گفتگو با )) 
صبح امروز (( بیان می کند: حســاب مسکن 
جوانان  قابلیت های زیادی دارد و اگر فردی 
بخواهــد آن را فوری اخذ نمایــد، می تواند 
تــا ۲00 میلیون تومان به وســیله اوراق وام 
دریافــت کند که نرخ ســود آن 1۷.5 درصد 
اســت یا اگر شخصی ۶0 میلیون تومان پول 
داشته باشــد می تواند از طریق صندوق یکم 
اقدام به اخــذ وام نماید و1۲0 میلیون تومان 
دریافت کند امــا این ها به دلیل تورم موجود 
زیاد کار گشا نیســت وما نیز به این موضوع 

اذعان داریم.
خرید خانه نیاز به برنامه ریزی دارد

وی با بیــان اینکه )) حســاب جوانان برای 
کســانی طراحی شده است که اکنون توانایی 
خرید خانــه را ندارند (( می گوید:  مســکن 
در تمام دنیا کالایی گران قیمت و اساســی 
است و خرید آن نیاز به برنامه ریزی زمان دار 
دارد، کارمندی که امروز استخدام می شود و 
برای خرید خانه هیچ پولــی ندارد، می تواند 
دو عدد حســاب جوانان برای خودوهمسرش 
ایجاد کند و اگر مجرد باشــد می تواند هر دو 
حســاب را به نام خود افتتاح کند و زمانی که 
تشکیل خانواده  داد یکی از حساب ها را به نام 
همســرش انتقال دهد و دو عدد وام دریافت 
نماید، اتفاقی که می افتد این اســت که فرد 
با یک واریزی بســیار کم اقدام به پس انداز 
می کند و پنج ســال بعد 300 میلیون وام با 

نرخ سود ۹ درصد و اقساط ۲0 ماهه دارد.
هادی ابــدی تصریح می کند: تا پنج ســال 
بعد ممکن اســت که قیمت ها افزایش یابد و 
ســقف وام های مسکن نیزبالا برود وبه 500 
میلیون افزایش یابد در آن صورت فرد میتواند 

ازامتیاز وام 300 میلیونی خود استفاده کند و 
۲00 میلیون دیگر را با نرخ ســود 1۷ تا 18 
درصد دریافت نماید. تورم همیشه وجوددارد 
اما برای خرید مســکن تا شروع به پس انداز 

نکنیم، هیچوقت اتفاق نخواهد افتاد.
وی تشــریح می کند: تغییراتی که در شرایط 
این وام از سال گذشــته تا امسال رخ داده ، 
متصل شدن آن به سیســتم شتاب و کارت 
آنلاین اســت، همچنین افــراد هر زمان که 
ازدریافت آن منصرف شدند می توانند سودی 
معادل ســود کوتاه مدت دریافت کنند یعنی 

هیچ ضرری نخواهند کرد.
رونمایی از پویش چگونه خانه دارشویم

کارشــناس بازار یابی مدیریت شــعب بانک 
مســکن اســتان با اعلام طرحی بــه نام )) 
پویش چگونه خانه دار شــویم (( در خصوص 
آن توضیــح می دهد: ایــن پویش به صورت 
مشــترک بین دو استان کردستان و خراسان 
رضوی راه اندازی می شــود وتا چند روز آینده 
رو نمایی خواهد شــد و هدف ما ارائه خدمات 
مشــاوره، فرهنگ مشــاوره پس انداز و ارائه 

خدمات به اقشار میان در آمد جامعه است.
با توجه به آنچه که در این مطلب ارائه شــد، 
این حساب می تواند یک پشتوانه مالی برای 
فرزندان به خصــوص جوانان و نوجوانان در 
آینده باشــد، چون می توان با سپرده گذاری 
تدریجــی و نه یکبــاره در این حســاب از 
امتیاز تســهیلات ارزان قیمــت برای خرید 
خانه اســتفاده کننــد. البته اســتفاده از این 
حســاب شامل شــرایطی اســت که در این 
گــزارش توضیح داده شــد. باتوجه به تورم 
حاکم بر جامعه و شــرایط اقتصادی موجود، 
افراد باید با انجام حســابی سر انگشتی ببیند 
که آیــا می توانند از پس پرداخت اقســاط و 

سرمایه گذاری برای آن برآیند یا نه؟

خطیب زاده: 
به طورقطعی اگر شرایط 
طوری سامان دهی  شود 
که نرخ مسکن تعدیل 
گردد بسیار بهتر از 
افزایش وام است اما 
باید دید که چه عواملی 
باعث افزایش قیمت آن 
می شود

بیضایی: با توجه 
به اتفاقاتی که در حوزه 
اقتصادی رخ داده، شرایط 
پس اندار وجود ندارد و 
در آمد ها متناسب با هزینه ها 
رشدی نکرده است، به همین 
دلیل با دید ابهام به این 
موضوع نگاه می شود. این 
سیاست محرک تقاضا است و 
اگر روش مناسبی مبتنی بر  
تولید و عرضه مسکن وجود 
نداشته باشد اثری تورمی 
بر روی این بازار خواهد 
داشت
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 سرقت ۳ میلیاردتومانی با خوراندن 
قهوه آلوده!

جانشــین فرماندهی انتظامي استان از دستگیري دو متهم که با روش خوراندن مایعات حاوي مواد 
بیهوش کننده مرتکب سرقت هاي سریالي در استان هاي مختلف کشور شده بودند، خبر داد. 

به گزارش »صبح امروز« سردار ابراهیم قربان زاده در تشریح این خبر اظهار کرد: در پي گزارش چند 
فقره سرقت به روش خوراندن آبمیوه و قهوه آلوده به مواد بیهوش کننده، از شهروندان به فوریت هاي 
پلیسي 110 و با توجه به اهمیت و حساسیت موضوع دستورات لازم براي بررسي پرونده صادر شد.

وی افــزود: پلیس با تحقیقات اولیه دریافت دو،متهم پرونده مســلط به زبان خارجي هســتند و با 
روش هاي حیله گرانه افراد ســاده لوح را فریب داده و پــس از خوراندن آبمیوه و قهوه آلوده به مواد 

بیهوش کننده از آن ها سرقت مي کنند.
قربان زاده ادامه داد: کارآگاهان پلیس آگاهي توانستند با بررسي سرنخ هاي موجود دو متهم پرونده را 
چهره زني و شناسایي کنند. این کارآگاهان توانستند دو متهم که برادر هستند را سوار بر خودرو سواري 
در حالي که قصد سرقت از شهروند دیگري داشتند را دستگیر کنند. بررسي هاي بعدي این پرونده 

نشان مي داد که این دو متهم از سوي پلیس استان اصفهان و خوزستان نیز تحت تعقیب هستند.
به گفته وی تحقیقات از دو متهم که در استان هاي خراسان رضوي، اصفهان، اهواز، مازندران، تهران 
و قم نیز مرتکب سرقت.هاي مشابه شدند، ادامه دارد و از مخفیگاه این دو متهم، 1۲ دستگاه گوشي 
تلفن همراه مسروقه، دو دستگاه لپ تاپ، سه عدد چمدان بزرگ مسافرتي و دیگر وسایل کشف شد.
جانشین فرماندهی انتظامي خراسان رضوي اظهار داشت: تاکنون 8۴ مالباخته در این پرونده که مبلغ 
ســرقت هاي انجام شده در آن 3 میلیارد تومان برآورد شده شناسایي و 1۹ تن از شاکیان در مشهد 

براي پیگیري شکایت خود به پلیس آگاهي مراجعه کرده اند.

چطور کاهش وزن استاندارد داشته باشیم؟
متخصص تغذیه گفت: افراد مختلف با توجه به سیستم بدنی باید از رژیم های مختلف غذایی استفاده 

کنند اما برای این کار حتما باید به متخصص تغذیه مراجعه کرد.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از فارس، معصومه مرادی با اشــاره به درصد بالای افراد مبتلا به 
چاقی به خصوص در تهران و کلانشــهرهای بزرگ، برنامه رژیم غذایی مناسبی را برای این افراد 
پیشنهاد کرد و گفت: ده ها مدل رژیم در اینترنت حتی به طور رایگان برای افراد وجود دارد ولی هر 

فرد باید با توجه به سیستم بدن خود رژیم بگیرد.
وی افزود:کاهش نیم تا یک کیلو وزن در هفته نرمال اســت، اگر بیش از این باشــد یعنی به جای 
کاهش چربی های بدن، از آب بدن کم شــده اســت به همین علت افراد باید به متخصص تغذیه 
مراجعه کنند و باتوجه به شــرایط و مقدار غذای دریافتی، برنامه رژیم خود را تنظیم کنند تا حداکثر 
یک کیلو کاهش وزن در هفته را داشــته باشند که این مقدار حدود 80  تا ۹0 درصد از چربی های 

بدن است.
وی با اشاره به روش های متفاوت در طب سنتی و متخصص های تغذیه گفت: طب سنتی را قبول 
نداریم ولی طب ایرانی درست است. چون اکثر افراد چاق طبع بلغمی دارند و دکترهای طب سنتی 
اسیدهای چرب این افراد را قطع می کنند در صورتی که ما تجویز مسهل مواد غذایی در کنار یکدیگر 
را برای افراد تجویز می کنیم. به عنوان مثال به افراد توصیه می شود از ماست با دارچین یا زنجبیل 

به طور همزمان استفاده کنند تا  بعدها به دلیل سردی ماست دچار پوکی استخوان نشود.

فعلا  واکسن آنفلوانزا در داروخانه ها توزیع  
نشده است 

سخنگوی سازمان غذا و دارو با بیان اینکه »واکسن آنفلوآنزا هنوز در داروخانه ها توزیع نشده است« 
گفت: در حال حاضر و در مرحله اول، واکسیناسیون آنفلوآنزا در مراکز جامع خدمات سلامت و صرفا 
برای کادر بهداشت و درمان، مادران باردار و بیماران خاص انجام خواهد شد و به هیچ وجه در اختیار 

دیگر گروه ها و افراد قرار نخواهد گرفت.
بــه گزارش »صبح امروز« به نقل از ایســنا، کیانوش جهانپور در رابطه با توزیع واکســن آنفلوانزا 
اظهار کرد: آنچه که صرفا در حال حاضر توزیع شــده در بین مراکز جامع ســلامت است که برای 
واکسیناسیون کادر ســلامت و عوامل بهداشتی و درمانی، مادران باردار و بیماران خاص بوده و در 

مرحله اول، واکسن آنفلوآنزا صرفا در این مراکز و برای استفاده این سه گروه، در دسترس است.
وی افزود: قاعدتا ســایر گروه ها در مرحله بعدی باید از داروخانه ها واکسن آنفلوآنزا را دریافت کنند 
که ظرف روزهای آتی و به محض توزیع واکسن آنفلوآنزا در داروخانه ها، این موضوع اطلاع رسانی 
خواهد شد. البته در داروخانه هم واکسن آنفلوآنزا با اولویت گروه های پرخطر و سالمندان و با ارایه 
کارت ملی عرضه خواهد شد. بنابراین مردم برای در یافت واکسن قبل از اعلام رسمی سازمان غذا 

و دارو به داروخانه ها مراجعه نکنند.

سیم کارت شاد منتفی شد
وزیر آموزش و پرورش با اشــاره به رایگان بودن اینترنت شــبکه شاد گفت:خطری که در مدرسه 

دانش آموزان را تهدید می کند بیشتر از جاهای دیگر نیست.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از تســنیم، محسن حاجی میرزایی درباره اینکه در شرایط فعلی با 
توجه به افزایش آمار جانباختگان کرونا آیا تصمیم به تعطیلی مدارس دارید؟ اظهار کرد: ما موظفیم 
انواع آموزش را پیش بینی کنیم و در اختیار دانش آموزان قرار دهیم و این کار را انجام دادیم. مرجع 
صاحب صلاحیت درباره تعطیلی مدارس ستاد ملی مبارزه با کرونا است و در مصوبه این هفته اعلام 
کردند در هر منطقه که مشکل حاد است به پیشنهاد وزارت کشور و وزارت بهداشت ستاد ملی کرونا 

اختیاراتی را تفویض کند.
وی افــزود: اعلام کرده ایم حضور دانش آموزان در مدارس اختیاری اســت و آنهایی که حضور پیدا 
می کنند پروتکل های بهداشتی وجود دارد،  خطری که در مدرسه دانش آموزان را تهدید می کند بیشتر 
از جاهای دیگر نیست. ما نهایت مراقبت را می کنیم و تاکنون گزارش متفاوتی دریافت نکرده ایم از 

اینکه بازگشایی مدارس به شکل منعطف مخاطره ای را برای دانش آموزان داشته باشد.
وزیر آموزش و پرورش گفت: هم اکنون در برخی مدارس ۲0 درصد دانش آموزان و در  برخی بیشتر  
به صورت حضوری هستند و اگر ستاد ملی کرونا تشخیص دهد حضور خطرناک است اعلام می کند 
تا آنها نیز در مدرسه حاضر نشوند اما مدارس چون حلقه اتصال به معلم و دانش اموز هستند در هر 

صورت دایر بوده تا جریان آموزش را پیگیری و کنترل کنند.
اینترنت شاد رایگان است

وی درباره اینترنت شــاد مطرح کرد: اینترنت شبکه شاد رایگان است و اگر فردی با مشکل مواجه 
شده باید آن را اعلام کند. با آقای آذری جهرمی هم صحبت کردم از چند روز قبل این کار »رایگان 

شدن اینترنت شاد« انجام شده است.
وزیر آموزش و پرورش درباره سرعت پایین شبکه شاد مطرح کرد: سرعت پایین نیست حدود 1۹۷ 
هزار معلم ثابت نیستند یعنی حق التدریس و آموزشیار و ... هستند بنابراین شکل گیری کلاس های 
درس چند هفته زمان می برد. بخشــی از مشــکلات نیز به تقویت زیر ساخت های فنی نیاز دارد و 
همراه اول متعهد است که آن را انجام دهد. بخشی که برای رسیدگی به مشکلات فنی تعیین شده 
بود ظرفیت آن بیش از ســه برابر می شود و به سرعت به اشکالاتی که منعکس می کنند رسیدگی 

خواهد شد.
حاجی میرزایی گفت: شــاد یک نرم افزار بومی است که 550 هزار کلاس را مدیریت می کند و در 
برخی ساعت ها با مشکل مواجه می شود، به تدریج مشکلات کم می شود. شبکه شاد زیر بار وسیعی 
رفته اســت و تست های لازم قبل از شروع مدارس انجام شده است و الان در میدان واقعی زیر بار 

رفته است و باید اشکالات حل شود. طی یک یا دو هفته مشکلات حل خواهد شد.
سیم کارت شاد منتفی شد

وی درباره ســیم کارت شاد بیان کرد: قرار نبود بحث سیم کارت شاد را انجام دهیم برخی اپراتورها 
می گفتند می توانیم این ســیم کارت را تولید کنیم اما بعداً گفتند وزارت ارتباطات با محدویت شماره 
مواجه اســت و نمی توان سیم کارت شاد ارائه کرد اما برای ارائه سرویس های ایمن تدابیری اتخاذ 

شده است تا در قالب بسته هایی، اینترنت ایمن ارائه کنند.

اخبار 

مدیرعامل انجمن ملی زبان در راستای ارتباط با بیماران ناشنوا 
مطرح کرد:

آموزش
 زبان اشاره 
به کادر درمان 

مدیرعامــل انجمن ملی زبــان گفت: برخی 
واژه های خاصی که کادر درمانی باید با علایم 
اشاره آن، آشنا باشــند به صورت جزوه های 
آموزشــی بین کادر درمانی توزیع شد .حتی 
آموزش و پرورش استثنائی با کمک مدرسان 
زبان اشاره، لوح فشرده ای آماده کرده که هزار 

لغت را به کادر درمانی آموزش می دهند.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« به نقل 
از ایرنــا، مهدیه مهدویان بــا بیان اینکه »در 
کتاب های اشــاره، یک اشــاره مشــترک و 
مستقل از سوی نمایندگان ناشنوایان انتخاب 
شــد« افزود: همانطور که گویش ها بین افراد 
ســالم متفاوت است، ناشــنوایان نیز علایم 
متفاوتی برای بیان کلمــات به کار می برند، 
اما این علایم به گونه ای است که ناشنوایان 
استان های مختلف با هم راحت ارتباط برقرار 
می کنند. با این وجود هدف انجمن ملی زبان 
اشــاره این است که همه ناشــنوایان ایران، 
علایم مشــترکی را برای زبان اشاره به کار 

ببرند.
وی با اشــاره به برگــزاری کلاس های زبان 
اشــاره در آمــوزش و پرورش اســتثنائی یا 
سازمان های خاص ادامه داد: کتاب پنجم زبان 
اشاره حاوی کلماتی است که در زمان انتشار 
چهار جلد پیشــین کتاب نبوده است به طور 
مثال در چهار کتاب پیشین، علایم زبان اشاره 
برای کلمات اینترنت، واتساپ و تلگرام وجود 
نداشت و کتاب پنجم، منبعی برای اطلاعات 
جامع به روز شده اســت. جدیدترین کلمات 
زبان اشاره ویروس کرونا و کووید 1۹ هستند 
که علایم آن براساس همان زبان اشاره بین 
المللی با برگزاری جلســات و انجام بررسی و 

نظرخواهی تعیین شده است.
مدیرعامل انجمن ملی زبان اشاره از همکاری 
با حوزه علمیه برای تدوین علایم اشاره برای 
کلمات با منشاء عربی خبر داد و گفت: برخی 
کلمات ریشه عربی دارند و برای تعیین اشاره 
آن کلمه با حــوزه علمیه قم هماهنگی هایی 

انجام شده است. کارشناسان حوزه علمیه قم 
نیز توضیحاتی دادند تا براســاس آن بتوانیم 

اشاره اصلی برای آن کلمه را داشته باشیم.
آموزش زبان اشاره در مراکز درمانی

مدیرعامل انجمن ملی زبان اشاره از آموزش 
زبان اشــاره در مراکز درمانی خبر داد و گفت: 
رابط های ناشنوا که شنوا بوده و به زبان اشاره 
نیز مسلط هستند، اعلام آمادگی کرده اند که 
در شرایط کرونا به ناشنوایان بیمار کمک کنند. 
آن ها یا از طریق واتســاپ به برقراری ارتباط 
بین ناشــنوا و پرسنل درمانی کمک می کنند 
یا اینکه با شرایط خاصی وارد بیمارستان می 

شوند و خدمات ارائه می دهند.
مهدویــان افــزود: واژه هــای خاصی مانند 
ســردرد، تب، قرص و سوزن که کادر درمانی 
باید با علایم اشاره آن، آشنا باشند به صورت 
جزوه های آموزشــی بین کادر درمانی توزیع 
شد. حتی آموزش وپرورش استثنائی با کمک 
مدرســان زبان اشاره، لوح فشــرده ای آماده 

کرده که هزار لغت را به کادر درمانی آموزش 
می دهند.مدیرعامل انجمن ملی زبان اشاره از 
آمادگی این انجمن برای تربیت رابط ناشــنوا 
برای سازمان ها خبر داد و اظهار کرد: علاوه بر 
لزوم توجه به ارتباط اجتماعی به رابط ناشنوای 
تخصصی هم نیاز داریم و با تمام سازمان های 
دولتــی و غیردولتی در ایــن زمینه صحبت 
کردیم تا هر زمان که لازم بود زبان اشاره را به 
پرسنل خود آموزش دهند، با ما تماس بگیرند.

مهدویــان افــزود: انجمن ملی زبان اشــاره 
می تواند همه جزوات خاص زبان اشــاره آن 
سازمان را در اختیار آنان قرار دهد؛ به طورمثال 
در حوزه قضایی می توانیم آموزش های زبان 
اشــاره در این زمینه را داشته باشیم. تاکنون 
دوره زبان اشــاره برای برخی سازمان ها مانند 
نیروی انتظامی برگزار شده حداقل طول مدت 

دوره ۲۴ ساعت است.
وی بــا تاکید بر اینکه زبان وســیله ارتباطی 
اســت، یادآور شــد: گروهی از افراد به خاطر 

اینکه از ناحیه تکلم و زبان آموزی دچار آسیب 
شدند باید از علائم گفتاری و گویش تصویری 
یا همان زبان اشــاره استفاده کنند. با توجه به 
گسترده بودن سطح گویش های زبان در کشور 
از ترکــی و عربی تا لری و کردی، هر گویش 
برای یــک کلمه در خطه خود، یک اشــاره 
مخصوص دارد و می خواهیم کلمه مشترکی 

برای زبان اشاره آنها جمع آوری کنیم.
مدیرعامــل انجمن ملی زبان اشــاره با بیان 
اینکه »اخیراً کمیته پژوهش زبان اشــاره در 
این انجمن تصمیم به همانندسازی یک زبان 
مشترک بین ناشنوایان گرفت و هدف اصلی 
آن اشاراتی اســت که در کل کشور یکسان 
اســت تا  همه ناشنوایان کشور بتوانند با یک 
زبان با هم صحبت کنند و اشــارات یکسان 
داشته باشــند« گفت: قائل به تفاوت زبان ها 
هســتیم، نمی گوییم ترکی یــا کردی فقط 
می گوییم همه ناشــنوایان باید بتوانند با یک 

زبان صحبت کنند.

ایندیرا گاندی؛ نخست وزیر، خستگی ناپذیر
جواد لگزیان / صفحات رســانه ها پر از مطالبی 
دربــاره ســتارگان بی فروغی اســت که معلوم 
نیســت وجود یا عدم وجود آن ها چه تاثیری در 
زندگی میلیاردها انسان دیگر دارد و مد مو، سایز 
کفش و رنگ چشم آن ها چه رازی از هستی را 
می گشاید. تنها شاخص این ستاره ها درآمدهای 
میلیونی اســت و شانســی رویایی که آن ها را 
از انبــوه مردمان بر باد رفته فرودســت متمایز 
می کند؛ چرا که وقتی آن فرودســت نگونبخت 
با تعجب و حسرت به قیمت رب گوجه فرنگی 
چشم می دوزد، ســتاره بی فروغ با لبخند چک 
جدیدترین ماشینش را امضا می کند که در نگاه 
حســرت زده انبوه بینوایان اگر این طلوع بخت 
نیست پس چیست. اما و اما خورشیدهایی وجود 
دارند که با تابش یک اشــعه ستاره های مقوایی 
را برای همیشــه بیرنگ می کنند؛ چرا که این 
خورشیدها از انســانیتی فراموش شده حکایت 
دارند که به ابدیتی جاودانه هدایتگر اســت و از 
روشــنایی می گویند و روشنا. »ایندیرا گاندی« 
یکی از این خورشیدهاســت که تا ابد در ورای 
همه پست ها، مقام ها و مرزها می درخشد و نور 

می بخشد.
تولد، مطالعه و اندیشه 

»ایندیــرا گانــدی« دختــر رهبر اســتقلال و 
نخســت وزیر هند »جواهر لعــل نهرو« در 1۹ 
نوامبر 1۹1۷ در شهر »الله آباد« هند به دنیا گام 
نهاد. در نوجوانی ایندیرا، پدرش به زندان افتاد و 
مادرش به سختی بیمار شد. او نامه های پدر از 
زنــدان را مرتب و تمیز حفظ  کرد که در کتابی 

به نام »نگاهی به تاریخ جهان« منتشر شد.
آغاز رویای ایندیرا

ایندیــرا از همان روزهای کودکی با سیاســت 
آشنا شــد و در کنار مطالعه و اندیشه همیشگی 
با یک رویای زیبا انس گرفت: »من از نخستین 
ســال های کودکی با سیاســت خو گرفتم و با 
سیاست بزرگ شدم. آرزوی دوران کودکی من 
این بود که ژاندارک هند بشوم و با همین آرزو 
بزرگ شدم... شاید اخلاق و رفتار من نسبت به 
سنم کمی تند و خشن بود، عمه هایم می گفتند 
که من عوضی به دنیا آمدم و می بایســت پسر 
می شــدم. عمه های من با مــادرم هم اختلاف 
داشتند و گاهی کار آن ها به مشاجره می کشید... 
من مادرم را خیلی دوســت داشتم و وقتی بین 
آن ها دعوا می شــد به طرفــداری از مادرم به 

عمه هایم حمله می کردم.«
وداع با عروسک فرنگی

ایندیرا تربیت اجتماعی خود به عنوان یک فرد 
متعلق به طبقه ثروتمنــد با لباس و فکر غربی 
را کنار گذاشت و با اینکه در آکسفورد تحصیل 
کرد لباس ســاده هندی و چهره بی آرایش یک 
زن جــدی را به عنوان مشــخصه خود انتخاب 

کرد.
او در مســیر خودشناســی و خودکفایــی بــا 
عروســک فرنگی وداع کرد و به ساری هندی 
ســلام داد: »یک روز یکی از خویشاوندان که 
از پاریس آمده بود یــک لباس زیبای برودری 
دوزی شــده برای من آورد ولــی پیش از آنکه 
آنرا بگیرم مادرم گفت یکی از شــعارهای ما در 
مبارزه برای اســتقلال هند این است که لباس 
خارجی نپوشــیم و فقــط از پارچه های هندی 
برای خودمان لباس بدوزیم و به همین دلیل از 
قبول هدیه خودداری نمود. خویشاوند ما گفت: 
اختیار قبول یا رد ســوغاتی مرا به خود ایندیرا 
واگذار کنیــد. مادرم رو به من کرد و پرســید 
ایندیرا چه می گویی؟ با اینکه اشتیاق زیادی به 
گرفتن لباس داشتم گفتم قبول نمی کنم. خانم 
خویشــاوند با طعنه گفت: پس چرا با عروسک 
فرنگی بــازی می کنی؟ این حرف خیلی بر من 

گــران آمد و در آن عوالــم کودکی چند روز با 
نفس خود می جنگیدم. تا اینکه یک روز تصمیم 
خود را گرفتم. عروسک محبوبم را برداشتم و با 
یک کبریت به پشــت بام خانه رفتم. عروسکم 

را آتش زدم... «
یک مصیبت غم انگیز

مادر ایندیرا به ســختی بیمار شــد و او با مادر 
برای معالجه به سوئیس رفت. ایندیرا در مدرسه 
»بکس ســویی« ادامه تحصیــل داد و در آنجا 
زبان فرانســه و اســکی را به خوبی یاد گرفت. 
متاســفانه مادر او درگذشت و ایندیرا اندوهگین 
به هند بازگشــت. ایندیرا ولی تسلیم غم نشد و 
تمــام وقت خود را بــه مطالعه و درس خواندن 
گذرانــد. او با گذرانــدن واحدهای تحصیلی در 
آکسفورد از دانشگاه »ویسوا بهاراری« در بنگال 
فارغ التحصیل شــد و با ادامه فعالیت سیاسی در 
ســال 1۹55 به عنوان عضو حزب کنگره ملی 

هند انتخاب گردید .
ازدواج و مسئولیت پذیری خانوادگی

او در سال 1۹۴۲ در ســن ۲5 سالگی با فیروز 
گاندی یــک پارســی تبار و از دانش آموختگان 
رشته اقتصاد در دانشــکده اقتصاد لندن ازدواج 
کرد و ازیــن پس بنام ایندیرا گاندی شــهرت 
یافت. از ســال 1۹۴۷ که هند اســتقلال یافت 
و نهرو به عنوان اولین نخســت وزیر هند زمام 
امور را بدســت گرفت ایندیرا بیش از پیش به 
فعالیت های سیاسی روی آورد و در حزب کنگره، 
مسئولیت های مهمی را عهده دار شد.ایندیرا به 
عنوان وزیر اطلاعات و تبلیغات در کابینه »لعل 
بهادر شاستری« دومین نخست وزیر هند بعد از 
نهرو حضور یافت. او با داشــتن دو فرزند عملًا 
جدا از شــوهرش زندگی می کرد و بیشــتر به 
عنوان پرســتاری و مراقبت از پــدر نزد او بود. 
فیروز گاندی در سال 1۹۶0 در نتیجه یک حمله 
قلبی در گذشــت و ایندیرا مســئولیت تربیت و 

اداره دو پسرش را پذیرفت.
خانم نخست وزیر

با مرگ شاســتری، ایندیرای ۴۷ ساله در یک 
رقابت انتخاباتی با موراجی دسای سیاستمداری 
۷0 ســاله توانســت در 1۹ ژانویه 1۹۶۶عنوان 
ســومین نخســت وزیر هند را به دست بیاورد. 
خانم نخســت وزیر »ایندیرا گاندی« بلافاصله 
با روزانه هیجده ســاعت کار وارد عمل شــد و 

به سرعت برنامه خود »ارتقای سطح اقتصادی 
هند« را عملی کرد. او در اولین قدم بانک ها را 
ملــی کرد و با تمام تــوان در جهت خودکفایی 
هند گام برداشــت.با اراده قوی خانم گاندی در 
دهه هفتاد هند این کشــور فقیــر و پرجمعیت 
با »انقلاب کشــاورزی: اســتفاده از روش های 
انتخاب  ماشین آلات کشــاورزی،  کاربرد  نوین 
محصولات پربازده، اســتفاده از کودهای جدید 
و اصــلاح روش هــای آبیــاری« از وارد کننده 
مواد غذایــی تبدیل بــه صادر کننده شــد به 
انرژی هســته ای دســت یافت و ماهواره ای با 
توانایی حمل موشــک به فضــا را پرتاب کرد. 
با قدرشناســی مردم و پیروزی درخشان حزب 
کنگره در انتخابات ســال 1۹۷1، هند پنجسال 
فرصت دیگر به ایندیرا داد و او با تمام توان در 

جهت ادامه مسیر کوشید.
شکست تلخ

انواع دسیســه ها علیه ایندیرا ادامه داشــت. با 
شــکایت مخالفان به اتهام تقلب در انتخابات، 
ایندیرا محکوم شــد. او برای بی اثر کردن رأی 
دادگاه بــا اعــلام وضع اضطــراری و گرفتن 
اختیــارات فوق العاده از پارلمان با هزاران نفر از 
مخالفان رویارو شــد که این مساله به شکست 
انتخاباتی ایندیرا گاندی در سال 1۹۷۷ انجامید.

دوباره ایندیرا، دوباره هند
با آشکار شــدن بی کفایتی مخالفان ایندیرا در 
منصب نخست وزیری بار دیگر نام او در سراسر 
هند طنین انداز شــد. ایندیرا با بیش از ۶0 هزار 
کیلومتر مسافرت در همه جای هند حضور یافت 
و در 38۴ حوزه انتخاباتی ســخنرانی کرد و با 
گفت وگــو با مردم آن ها را بــه انتخابات و رای 
آگاهانــه فراخواند. به این ترتیــب در انتخابات 
ژانویه ســال 1۹80 میلادی، ایندیرا گاندی با 
رای اکثریت مردم به طور چشمگیری پیروز شد 
و قدرتمندانه به صحنه کار و عمل بازگشــت. 
یکصد هزار رأی مردم بــه فرزند ایندیرا در یاد 

تاریخ خواهد ماند.
برنامه های پیشرو

برنامه پیشرفت و صنعتی شدن هند به سرعت 
ادامــه یافت و خانم گاندی با دیپلماســی فعال 
با سیاست گرایش به شــرق با غرب نیز رابطه 
خوبی برقرار کرد. دســتور قاطــع خانم گاندی 
در راســتای کنتــرل فقر برای ایجاد سیســتم 

کنتــرل جمعیت هند و برخــورد محکم وی با 
جدایی طلبان آشــوبگر چهره ای مصمم از خانم 
نخســت وزیر ترســیم کرد. ایندیرا هوشمندانه 
درباره نقشه های اســتعمار گفت: »روح آزادی 
بــا روح برابــری همگام اســت. مــا در ورای 
مشــکلات سیاســی انقلاب ناتمام با وظایف 
پیچیده و دشوار اقتصادی نیز رویاروی هستیم. 
بهرحال، تحسین واقع گرایانه از منابع طبیعی ما، 
توانایی ها و رقابت ها، امکان همکاری جمعی را 
بــه منظور کاهش اتکای ما به کســانی که به 
حاکمیت ما احترام نمی نهند، آشــکار می سازد . 
به طوری که نمی توانند اهرم اقتصادی را که به 
صورت چهره در نقاب کشیده و به خاطر مقاصد 
سیاســی مورد استفاده قرار می دهند، علیه ما به 
کار گیرند. اســتعمار نو، نسبت به تلاش های ما 
برای دستیابی به خودکفایی روی خوش نشان 

نمی دهد«.
گلوله های ناکام جهل

در کورانــی از حــوادث و توطئه هــا گروهــی از 
طرفداران یک فرقه جدایی طلب پس از درگیری با 
ارتش به معبد آمریستار پناهنده شدند. خانم گاندی 
دســتور حمله به آن ها را صادر کــرد و با عملیات 
ســتاره آبی معبد جدایی طلبان مــورد حمله قرار 
گرفت. ســرانجام او در 31  اکتبر ســال 1۹8۴ با 
گلوله های دو محافظ وابسته به این فرقه ترور شد.

درس تاریخی فراموش نشدنی
بررســی زندگــی و مواضــع و دیدگاه هــای 
ایندیرا گاندی نشــان می دهد کــه او مطلقاً به 
ایده آل هایش ایمان داشت و در این مسیر نورانی 
گام برمی داشــت و به جای روزمرگی و تسلیم 
به شــرایط تاریخ ســاز بود. او به خوبی دریافته 
بود که تاریخ بی عملی سیاســی و بی عرضگی 
را نمی بخشــد و تحرک آرمان گرایانه در عرصه 
سیاست با اشغال فرصت طلبانه منصب سیاسی 
یا برگزاری شــوی تلویزیونی یا حضور در بنگاه 
معاملاتی یا ماستبندی و هندوانه فروشی تفاوت 
دارد. بــه همین جهت بود که ایندیرا با دریافت 
رای مــردم جانانــه به میدان آمــد و به عمل 
سیاسی دســت زد. خانم نخست وزیر خستگی 
ناپذیر ایندیرا گاندی برنامه ریز  و بالنده، انقلابی 
و رزمنده با تلاش و پشــتکار بر موانع پیروز شد 
و قصه پیروزی بر تاریکی را جاودانه ساخت: او 
یک کشور پرجمعیت و فقیر آسیایی یعنی هند را 

به سرعت در کشاورزی خودکفا کرد، به انرژی 
هسته ای دست یافت و ماهواره سرافراز هندی 

را به فضا پرتاب کرد.
دیدگاه های ایندیرا

من در برابر وظیفه ای که برعهده گرفته ام خود 
را یــک زن نمی دانم. اگر زنــی برای انجام هر 
وظیفه ای صفات لازم را داشــته باشد باید به او 
امکان داد که بــه انجام وظیفه پردازد. زنانی با 
خصال والا توانســته اند تمام سدهای اعتقادات 
فرسوده و کهن را درهم بشکنند و هر وقت که 
چنین توفیقی حاصل کرده اند مردم بدون چون 

و چرا  ایشان ر ا پذیرفته اند.
ما پدر و مادر ها وظیفه ای بسیار پیچیده و ظریف 
داریــم و آن اینکه بدون دخالت و فضولی بیجا 
و بــدون اینکه شــخصیت خــود را در کودک 
نفــوذ دهیم یا امیال و آرزوهــای خویش را بر 
او تحمیل کنیــم به راهنمایــی فرزندان خود 
بپردازیــم. ما بایــد در فرزند خود شــهامت و 
اعتماد بنفــس را پرورانده و به او کمک بدهیم 
که خود تکامل پذیــرد. تنها یک ملت ضعیف 
که به خود اعتماد و اطمینان نداشــته باشــد از 
طرف دیگران احساس توهین می کند، هیچ کس 
جز بر اثر رفتار خــودش نمی تواند خفیف و بی 
آبرو شود.عادت کردن به ذهنی باز، روشن بینی 
و حقیقت طلبی حفاظــی در برابر خیالبافی ها و 
عبارت پردازی های پر هیاهو و بی حاصل خواهد 
بود.مــن به آزادی زنــان همانگونه اعتقاد دارم 
کــه به آزادی مردان هم معتقــدم یعنی آزادی 
از هر گونه جهل و تعصــب و خرافه، آزادی از 
تنگ نظری ها و کوته فکری هایی که از اندیشه ها 
و عادات کهنه روزگاران گذشــته نتیجه شــده 
است. مردان و زنان می توانند با هم کمک کنند 
که جامعه ای بهتر و جها نی بهتر بوجود آید.من 
به دموکراسی اعتقاد دارم. این اعتقاد نه از جهت 
خود دموکراســی، بلکه از جهت اعتقاد به فرد 
انسان اســت. در دموکراسی فرد انسان حقوقی 
بیش از سیســتمهای دیگر بدســت می آورد و 
امکانات بیشــتری بــرای پیشــرفت و تکامل 
خویش دارد. دموکراسی یک راه و روش زندگی 
اســت. باید تصمیمات بطور علنی گرفته شود و 
باید مردم حق انتخا ب کردن داشــته باشند و 
بتوانند حکومت خود را به شکلی مسالمت آمیز 

تغییر دهند.
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ایکات یا دارایی بافی شاخه ای مهم از 
نساجی سنتی

مهدیه زبرجدی 
فعال سامانه پیشه و عضو شبکه ملی دستبافته های داری و دستگاهی

این شــیوه بافت پارچه در تعدادی از کشورهای جهان متداول است و در ایران تنها در شهر 
یزد وجود دارد که به آن دارایی بافی نیز می گویند. ایکات کلمه ای است مالایی به معنای گره 
زدن و رنگ نمودن که به فارسی به آن دارایی می گویند و روشی است قدیمی برای منقوش 

نمودن پارچه که عبارت است از رنگ نمودن نخ های پارچه قبل از بافت.
زادگاه ایــن هنر به احتمال زیاد در اندونزی بوده ولــی در ایران از دیرباز در مناطق مختلفی 
انجام می گرفته است و هم اکنون در شهر یزد تعدادی کارگاه به تولید انواع دارایی مشغول می 
باشــند. شهر یزد با دارا بودن انواع شــیرینی ها و صنایع دستی فرصتی مناسب را جهت خرید 
سوغات برای گردشــگران داخلی و خارجی فراهم کرده است. یکی از سوغاتی های بی نظیر 
یزد که چشم هر بیننده ای را به خود خیره می کند پارچه دارایی است. سوغاتی ارزشمندی که 

می تواند یادگاری گران بهایی برای عزیزانتان باشد.
 دارایی بافی بافت نوعی پارچه، با در هم تنیدن تار و پود هایی از جنس نخ و ابریشم است که 
الیاف آن قبل از بافت با شــیوه گره زدن، رنگرزی شده باشد. این هنر در شهر یزد رواج دارد 

و برای رو میزی و رو تختی استفاده می شود.
دارایی، پارچه ای ابریشــمی است با نقوش درهم هندســی که در یزد بافته می شود. ویژگی 
خاص این پارچه ها، نوع نقش آن ها اســت. نام دیگر دارایی، ایکات )Ikat( است که از کلمه 
مالایی منجیکات )Mengikat( اقتباس شــده اســت و به معنــای گره زدن و متصل کردن 

می باشد.
این هنر زیبا را به این دلیل در زبان فارســی دارایی می خوانند که تنها ثروتمندان توان خرید 
آن را داشتند و در قدیم جزئی از جهیزیه عروس و از وسایل ارزشمند و سرمایه اش بوده است. 
از دارایی برای رومیزی، رولحافی، رو تختی، تزئین لباس، روسری، بقچه و... استفاده می کنند.

خوانندگان عزیز روزنامه دســتبافته های برای تهیه انواع پارچه و مصنوعات دارایی از طریق 
سامانه پیشه اقدام نمایند.

فاطمه ابراهمیان
بزرگ، مثل همین بغض در گلو مانده
عمیق، مثل سکوتِ دو چشم درمانده

نشسته ای و مرا رنج می دهی با آن
دو دستِ خالیِ از عشق مانده و رانده
فرار می کنم از تو به سرزنش شدنم

چرا تو عشق منی؟من چرا شبیه زنم؟
کجای قصه من روزهای خوبی داشت؟!

که بخت، سیلی سختی ست خورده بر دهنم
قرار بود که با تو پرنده تر باشم

که از خودم بپرم، از عقاب سر باشم
قرار بود مرا بی قرار عشق کنی...

چگونه گوشه دنج تو بال و پر باشم؟!
دهان خالیِ تو، روزهای خالیِ من

هجوم لعنتیِ غم که در حوالیِ من...
نمی شود که تو را کُشت یا مرا حتی!

نمی شود که تو را خواست زندگانیِ من!
فرار می کنم از من به من، به تو، به خودم

که نیست راه فراری از آنچه با تو شدم
مرا بگیر! مرا حبس کن در این زندان!
دو هم قطار دو هم بند یا دو زندانبان!

حسن سرداری
رمِ اسب ترکمن توو برق چشمای بلوچه

رمه آلوده رفتن... رمه آبستن کوچه
بی تو دنیا همه هیچ و بی تو دنیا همه پوچه...

جای خالیت توی قلبم، جای خالی سلوچه
غم رفتن، غم دست نرسیده به اناره

غم طوفان و تگرگ از دل بارون بهاره
غم چشمای به در دوخته و عمر آزگاره

غم قهوه خونه های خالی و سماورای بی بخاره
غم رفتن... غم برگشتن اسب بی سواره...

غم رفتن، غم یاره...
رمِ آهو توی برق چشم گرگای اسیره

رمه آماده رفتن پیِ بخت ناگزیره
رمه دشت ترکمن صحرا هواش و دل ما دشت کویره

واسه رفتن اگه زوده...
واسه موندن دیگه دیره

رمه مرگِ سرِ تیره...
غمِ رفتن غمِ سرنوشت شومه، غم ِ جبره

غم ِ بغضای گره خورده توی سینه ابره
غمِ بی صبری ِ پنهون شده توو سوره صبره

غم ِ رفتن... غمِ گریه کردن مرده توو قبره..
غمِ رفتن...

شب رویای به فردا نرسیدن، شب آخر...
شبح ِ باقی دنیا رو ندیدن... شب آخر

شب بار غم دنیا رو کشیدن...شب آخر..
شب از قله پریدن...

شب آخر...
شب زخمای درشت و شب کامای عمیقه

شب توو دره نشستن... شب شیون... شب جیغه...
شب رفتن شب تیغه...

روزنامه دستبافته ها

شعر امروز

گفتگوی اختصاصی »صبح امروز« با سحر زکریا؛

پست جنجال برانگیز خانم بازیگر
ســحر زکریا از بازیگران 
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محبوبی اســت که در 
فیلم  با  و   ۷۲ ســال 
به  پا  تــو«  پناه  »در 
بازیگــری  عرصــه 
گذاشــت. اما بسیاری از 
مــردم او را با نقش هایی 
کــه در مجموعه هــای 
مهــران مدیــری بازی 
کــرده اســت، بــه یاد 
حاضر  حال  در  می آورند. 
چند سالی می شود که نقش جدیدی از او در 
هیچ فیلم و سریالی ندیده ایم و چیزی از این 
بازیگر نشنیده ایم تا اینکه صبرش به سر آمد 
و در پست اینستاگرام خود به این سکوت ها 
پایان داد. او با گلایه مندی به مهران مدیری 
گفت: »آقای مدیری عزیز برام بسیار قابل 
احترامیــد ولــی چنــد وقتی که از شــما 
مصاحبه هایی می بینم که ذهنم را مشــغول 
کرده است، شما در یکی از مصاحبه هایتان 
گفتید به آن آدم ســر چهارراه فکر می کنید 
ولی چطور به تیمی که ســال ها با شما کار 
کردند، فکر نمی کنید ؟! که در این روزهای 

سخت چگونه زندگی می کنند«
ایــن پســت و همچنین حواشــی اخیر او 
برای عدم حضور در برنامه شب های مافیا، 
بــه موضوع مــورد بحث دنبــال کنندگان 
هنرمنــدان تبدیل شــد و صفحات مجازی 
بســیاری بــه قضــاوت نشســتند و حتی 
او  به  را  ناخوشــایندی  تهمت های بســیار 
نســبت دادند. به همین بهانه به ســراغ او 
رفتیم تا بدون نگاه جانبدارانه و پیش داوری، 
صحبت هایش را بشــنویم. آنچه می خوانید 
بخشی از یک مکالمه دوستانه با این بازیگر 
مهربان اســت که به گفته خودش به خاطر 
اتفاقات ســال های اخیر دیگر سرریز شده 

است!
از شب های مافیا شروع کنیم؟ علت انصراف شما از 

حضور در این برنامه چه بود؟ 
برای برنامه شــب های مافیا قــراردادی با 
من بسته شــد. به جهت اینکه ما به عنوان 
چهره  الگوی مردم هســتیم و همیشه آنها 
را به رعایت پروتکل ها تشــویق می کنیم، 
خودم نیز با رعایت موازین بهداشــتی چون 
ماســک و دستکش و شــیلد به آنجا رفتم. 
اما بــه همین جهت با کمال تاســف مورد 
مواخذه قرار گرفتم و دوســتان گفتند »آدم 
اگر قرار باشد زنده بماند، می ماند« اما سوال 
من این است که چطور می خواهیم به مردم 
جامعه بگوئیم که پروتکل ها را رعایت کنند 
و خودمــان این کار را انجام ندهیم؟ خدا به 
انسان قدرت تفکر داده است و اگر قرار باشد 
تنهــا به تقدیر اتکا کنیــم پس قوه تعقل و 
تفکر به چه دردی می خورد؟ همچنین برای 
این کار قرار بود مبلغی به حساب من واریز 
شود و حدود دو هفته من را سر دواندند و در 
نهایت فهمیدم گفتند چون ماسک زده است 
ممکن است دردســر ساز شود. البته مجددا 
با من تمــاس گرفتند تا با آنها کار کنم. اما 
بخاطر بی حرمتی که صــورت گرفته بود و 
همچنین معطل نگه داشــتن من و امروز و 
فردا کردن آنهــا، قبول نکردم که کار کنم. 
من به کســی بی حرمتــی نمی کنم و اجازه 
بی حرمتی هم به کسی نمی دهم و بارها این 

موضوع را در زندگی ام ثابت کرده ام. 
در ارتباط با گلایه ای که از آقای مهران مدیری 

داشتید، برایمان می گوئید؟
من فقط راجع به اینکه ما یک تیم بودیم و 
هشت ســالی با هم کار کردیم، از همکارم 
گلایه کردم و گفتم انتظارم این اســت که 
وقتی 8 سال با کسی کار می کنم و بخشی 
از عمر هنــری ام را در کنار او می گذرانم و 
با هم عضو یک تیک هســتیم، توقع دارم 
امــروز کمی به ما نگاه و توجه کنند. بخاطر 
دارم وقتی به دفاتــر فیلم و تلویزیون برای 
قراردادهای جدید میرفتم، به من می گفتند 
چرا کار ۹0 دقیقه ای یا کمدی انجام داده ای 

و دیگر نمی توانی سینما کار کنی. پس من 
برای حضور در کنار ایشان تاوان هم داده ام. 
حــالا مردم برای من می نویســند» مهران 
مدیری تو را بازیگر کرد«. این درست نیست 
مردم عزیز. بنده ده سال قبل از کار پاورچین 
آقای مدیری بازیگر بودم و اولین کار من در 
پناه تو بود. من تئاتــر و تله تئاتر کار کردم 
و کارهای ســینمایی قبل از  از آقای مدیری 
داشتم و نمی شــود که همینطور نادانسته و 

بدون مدرک هر حرفی زد.
چرا این پست انقدر حواشی و کامنت های تند در 

پی داشت؟
مــن در ابتدای آن پســت در اینســتاگرام 
نوشته ام که آقای مدیری، بنده احترام زیادی 
برای شما قائل هستم. اما پیج های صفحات 
مجازی این جمله را نمی نویســید و تنها به 

زرد شدن مطلب فکر می کنید. 
در زیر یک پیج که این مطلب منتشــر شده 
اســت، کلی فحاشی به آقای مدیری و خود 
من شده اســت و جالب این است که وقتی 
آنجا اینهمه فحاشــی به شخصی مثل آقای 
مدیری که ســالها اســت برای این مردم 
کار می کند، می شــود آدم احساس نا امیدی 
می کند. مردم هر چه دلشان خواست گفتند. 
من حتی کامنت هایم را برای اینکه به آقای 
مدیری فحاشــی می کردند، بستم. شخصی 
تهمت بسیار زشــتی به من زده بود که در 
پست دیگری آن جواب دادم. واقعا برای من 
جالب اســت که ادعای طلبگی و روحانیت 
و ارشــاد می کنند و به ایــن فکر نمی کنند 
 که پیغمبر اســلام گفته است تهمت نزنید و 
تا چیزی را به چشــم خــود ندیده اید، بازگو 
نکنید. اگر مســلمان هســتیم چــرا تهمت 
می زنیم؟ اگر انسانیت این است، می خواهم 
که انســان نباشــم. باور کنید من با ادعای 

ایشان یاد داستان یوسف و زلیخا افتادم. 
دنیای مجازی شخصیت های مجازی اشتباهی را 
پرورش داده است. نظر شما در این مورد چیست؟

متاسفانه تکنولوژی راحت وارد این مملکت 
می شــود. اما فرهنگ اســتفاده از آن وارد 
نمی شــود و عده ای تنها به آدم هایی که در 
دنیای مجازی فحاشــی می کنند و به دنبال 
حواشی هستند، تبدیل شده اند. من یک ساله 
بازیگر نشــدم و اگر امروز سابقه و رزومه ای 
دارم، صحبت یک سال و دوسال نیست. من 
ســال ها برای این کار زحمت کشیده ام. به 
من انگ زدند که می خواســتی دیده شوی. 
اما اگر می خواســتم دیده شوم می توانستم 
کارهای دیگری انجام دهم. سوال این است 
که من گلایه ام را کجــا باید انجام دهم ؟ 
تلوزیون که به مــن تریبون نمی دهد. جای 
دیگری هم که وجود ندارد.  حرف های امثال 
من کجا باید گفته شــود. طبیعی است که 
آنها را در صفحه ام می نویســم. که البته هر 
موضوعی هم که می نویسم، مثل خوشحالی 
از ســاخت واکســن کرونا بــاز هم عده ای 
فحاشی می کنند و مثلا می گویندکه به شما 
می رســد و به دیگران که اوضاع اقتصادی 
مناســبی ندارند، نمی رســد. مــردم درک 

نمی کنند که ما هم مثل 
آنها هستیم.

فکر  عده ای 
می کنند زندگی 

به  بازیگران 
دریافت  خاطر 
ی  ها د ستمز د
 ، نی نچنا آ
بسیار لاکچری 
اینطور  است. 

نیست؟
جــزو  مــن 

از  دســته  آن 
کــه  بازیگــران 

میلیاردی  درآمــد 
نیســتم  می گیرند، 
حتــی  و  نبــودم  و 
میلیونی هایی هم که 

گرفته شــده را نگرفته ام. در ۲۷ سالی که از 
کارم می گذرد نه بیزینس دیگری داشــته ام 
و نه به داشــتن آن فکرمی کــردم. چراکه 
فکر می کنم تنها دغدغه یــک بازیگر باید 
تنها کارش باشــد. البته در این مورد اشتباه 
کرده ام. چراکه تا کنون هیچ حمایتی نشدم 
و تازه فهمیدم بازیگری دقیقا برای بیزینس 
و استفاده از معروفیت است. بعضی کامنت ها 
برایم جالب است. مردم می گویند چرا زمانی 
که کار می کردی اعتراض نداشتی؟ منطقی 
پشت حرف های مردم خصوصا در صفحات 
مجازی وجود ندارد و مثل این اســت که در 
این موقعیت اقتصادی بد که مردم می گویند 
نان برای خوردن نداریم، بگوییم چرا وقتی 
که داشتید حرفی نزنید. آخر این چه فلسفه ای 
است؟ هرچند آنزمان هم من حرف می زدم. 
اما چیزی به نام دنیای مجازی وجود نداشت 
که منتشر شــود. بخدا امثال من مانند خود 
مــردم زندگی می کنند. چرا فکر می کنند در 
پنت هاوس آنچنانی زندگی می کنم؟ ماشین 
من نه پورشه است و نه حتی اسپورتج. یک 
ماشین ساده دارم که هر روز هم به فروش 
آن برای ادامه زندگــی فکر می کنم. مردم 
با چه ملاکی قضــاوت می کنند؟ باور کنید 
مــن هم در همین جامعه در حال دســت و 
پنجه نرم کردن با افزایش قیمت ها و اوضاع 
نابســامان دلار و... هســتم. منی که هفت 
سال اســت کار نکرده ام، نه پولی در بانک 
دارم و نه با کســی در ارتباط هســتم و نه 
شوهر پولداری کرده ام. یک زندگی معمولی 
داشــتم و زمانی هم که کار کردم تنها پولی 
گرفتم برای همان دوران کافی بوده است و 
اگر باقی مانده باشد هم با اوضاع اقتصادی 
کنونی دیگر بــه دردم نمی خورد. مردم تنها 
یک ســری بازیگر انگشت شمار را می بینند 
که پول های کلان و عجیب می یرند و فکر 
می کنند همه ما همین هســتیم. از ســال 
گذشته که یک مجری در تلویزیون راجع به 
مالیــات بازیگرها صحبت کرد، عده ای را به 
جان بازیگرها انداخت. در صورتی که مردم 
نمی داند مثلا من سالی سه چهار بار به اداره 
مالیات می روم و بنده را که از مالیات معاف 
هستم، برای مالیات سال ۹0 جریمه کردند 
و من هم پرداخت کردم. آنهم برای شخصی 
مثل من که ۷ ســالی می شود کاری انجام 

نداده است. 

برگردیم به بحث قبل! پس از انتشار پست از سمت 
آقای مدیری بازخوردی نداشتید؟

من بازخوردی از ســمت آقــای مدیری 
نداشتم. چرا که اخلاق ایشان را به خوبی 
می شناسم و سالیان متمادی با هم همکار 
بودیم و می دانم که بازخوردی از خود نشان 
نمی دهند. خیلی ها به من گفتند که تماس 
می گرفتی و به آقای مدیری می گفتی که 
تو را سر کار ببرند، اما همه کسانی که من 
را می شناســند، خوب می دانند که تاکنون 
چنین کاری را نکــرده ام و نخواهم کرد و 
حتی اگر از خود آقای مدیری بپرســید هم 
تائید می کنند که حتی یک بار چنین کاری 
نکردم. من به هیچکدام از کارگردانانی که 
تا کنون با آنها کار کردم، نگفتم که من را 
سر کار ببرند. چراکه می دانم کارم را کردم 
و اگر کسی تمایل به همکاری با من داشته 

باشد، به سراغم می آید.
من همیشــه قانون و قواعــد و اخلاقیاتی 
داشــتم که احســاس می کنم این قواعد 
خارج از قاعــده کاری در این محیط و در 
ایران است. چه از زمانی که مشغول به کار 
بودم و چه حالا که چند ســالی است کار 
نمی کنم، همیشه از همکارانم دفاع کردم. 

اما آنها همیشه پشت من را خالی کردند.
منظورتان از حمایت نکردن چیست؟

موضوع این اســت که ما زندگی گروهی 
را یاد نداریــم و فقط خودمان را می بینیم. 
نمونه بارز آن هم این بود که در جشنواره 
فجر من را نقره داغ کردند. در جشــنواره 
فجر قرار بود به عنــوان یکی از مصاحبه 
کننده ها باشم. اما به احترام خانم رخشان 
بنی اعتماد که به ایشــان توهین شده بود، 
قراردادم را با توجــه به اینکه به درآمدش 
نیاز داشــتم، کنســل کــردم و پرداختی 
که انجام شــده بود را بــه تهیه کننده کار 
بازگرداندم. هرچند ایشان را حتی تا کنون 
از نزدیک ملاقات نکردم. اما وظیفه خودم 
دانستم که به حرمت انسانیت در جشنواره 
شــرکت نکنم که در همان جشنواره باران 
کوثری، دختر ایشان اولین نفر در جشنواره 
بود.این اتفاقات با آدم کاری می کند که از 
خوب بودن خسته و پشیمان شود و آدم را 
به جایی می رسانند که اگر کاری از دستت 
برمی آید هم دیگر انجام ندهی! همکاران 
من حمایت از یکدیگــر را یاد ندارند و در 
مورد حمایت از حیوانات سخن می گویند. 
من قــرارداد بســتم و زیرآبــم را زدند و 

قراردادم کنسل شد.
بازیگران  از  کافی  حمایت  ارشاد  شما  نظر  به 

دارد؟
موضوع این است که ارشاد نقش حمایتی 
از بازیگران را ندارد. سر پروژه قهوه تلخ که 
نزدیک به سه سال زمان برد، آقای گلیان 
پرداخــت من را انجام نــداد و پول من را 
خوردند. چراکه به ایشان و صحبت هایشان 
اعتمــاد کردم و چــک نگرفتم. اما پس از 
مدتی دیگر حتی جواب تلفنم را هم ندادند.
در این خصوص وقتی به ارشــاد مراجعه کردم 
گفتند ما نمی توانیم پول شما را بگیریم و کاری 
از دستمان بر نمی آید. اما این آقایان 
را ممنوع الــکار می کنیــم. 
موضوع این اســت که 
ممنوع الــکاری  بــا 
نمی بینند  صدمه ای 
حــال  در  و 
کارهای  انجــام 
مثــل  دیگــر 
سرمایه گذاری 
و ساخت و ساز 
برج سازی  و 
من  هستند. 
دادگاه  بــه 
جعــه  ا مر
وقتی  و  کردم 
دادســرا  مقابل 
بودم، خودم از کسانی 

کــه علت حضورم را جویا می شــدند، خجالت 
می کشیدم. قاضی به من گفت قرارداهایی که 
با شما بسته می شود هیچ گونه ارزش قانونی و 
حقوقی ندارد که بتوان به آن استناد کرد. گفتند 
هرجا قرارداد می بندی وکیل داشــته باش. اما 
مگر دریافت ما از این پروژه ها چقدر اســت که 
باید هزینه وکیل هم پرداخت شود؟ یا اصلا اگر 
این قراردادها قانونی نیست چرا اگر من سرکار 
نروم به استناد همین قراردادها شکایت می شود 

و باید پاسخگو باشم؟
اما از آنطرف قهوه تلخ به فیلیمو داده می شود 
و بی شــک فیلیمو به آقایان گلیان پرداخت 
انجام می دهد و کســی نیســت کــه مقابل 
بدهکاری های این پروژه بایســتد تا حق من 
و دیگرانــی که دریافتی نداشــتند، پرداخت 
شود. سوال من این اســت که آقایان ارشاد 
چرا اجازه دادید با وجود شــاکی این فیلم به 

فیلیمو فروخته شود؟
در این پروژه وعده های پرداختی سه ماهه 
مــدام به تعویــق می افتاد، اما بخشــی از 
حضور من و دیگران ســر این کار به دلیل 
احترامی بود که بــرای آقای مدیری قائل 
بودیم. امروز گلایه من از همکار ســابقم 
نابجا نیست که توقع دارم هوای تیمی که 
چشم بر خیلی از اتفاقات بستند و سال ها با 

ایشان کار کردند را داشته باشد.
در سال های اخیر پیشنهاد کاری نداشتید؟

درسال های اخیر پیشــنهادات کاری کمی 
داشتم که بنا به دلایلی آنها را رد می کنم. 
اول اینکه آنقدر نقش هــا پیش پا افتاده و 
کمرنگ هســتند که واقعا ناراحت می شوم 
و بعد اینکــه در این وضعیــت اقتصادی 
نابســامان آنقدر دســتمزدهای ناچیزی را 
پیشــنهاد می دهند که وقتی فکر می کنم 
با این ســوال مواجه می شوم که چرا فلان 
بازیگر باید صد برابر من دســتمزد بگیرد؟ 
نمی خواهــم بگویــم چنین توقعــی دارم 
اما موضوع این اســت کــه هر چیزی باید 
بــا توجه به شــرایط بهای واقعی داشــته 
باشــد. تازه برای همین دستمزد هم باید 
چندین ماه پیگیری کنیم تا نقد شود. پس 
من ترجیــح می دهم که بــرای تمام این 

بی حرمتی ها کار نکنم.
و به عنوان حرف آخر؟

کــدام دردم را بگویــم؟ روی صحبت 
من با همه مردم نیســت و برای عده ای 
می گویم. مردم ما حافظه کوتاهی دارند 
و تنها با جریانات روز همراه می شــوند. 
یــک روز به آقای فروتن گیر می دهند و 
ایشان را زیر ســوال می برند و یک روز 
به دیگری. به هیچ کس رحم نمی کنند. 
در مــورد اخیر هم من از همکارم گلایه 
کردم و مردم کاســه داغ تر از آش شدند. 
آیا بازیگرانتان را دوســت دارید یا نه ؟ 

تکلیف ما را مشخص کنید .
در مصاحبه دیگری هم گفتم ما مشــکل 
تاریخــی داریــم و بحث امروز نیســت. 
نامردمی هســتیم که هر کس خواســت 
کاری برایمــان انجام دهد را نابود کردیم. 
نمونــه ان امیرکبیــر و تختی اســت که 
اگر امــروز بودند، آنها را هم زیر ســوال 
می بردند. بازیگران ما تنها شــده اند یک 
ســری آدم خاص کــه در تمــام فیلم ها 
حضور دارند و حتی نقش بیســت ساله ها 
را بازی می کنند. پیشکسوت های ما الان 
کجا هستند. مصاحبه ای از بهروز فراهانی 
دیدم که خجالت کشیدم. وقتی ما حرمت 
بازیگرهــا و همکارانمان را نگه نمی داریم 
معلوم اســت همین می شــود.  وقتی  در 
جشــنواره فجرآقای کیمیایی را زیر سوال 
می بریم انتظار چه چیزی را داریم. در واقع 
ترویج فحاشی و بی فرهنگی می کنیم. آیا 
آقای کیمیایی ســال ها برای مردم زحمت 
نکشید؟ آیا با مهرجویی و تقوایی و بیضایی 
و کیارستمی به درستی رفتار کردیم؟ آیا در 
 جای دیگری چنین کاری با هنرمندشــان

 می کنند .
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شورای پنجم درراه تحقق شفافیت گام های 
مهمی برداشته است

رئیس کمیســیون برنامه وبودجه شورای اسلامی 
شــهر مشهد با اشاره به اینکه یکی از برنامه های 
وعده داده شده لیست امید شــفافیت بود، گفت: 
مدعی هســتیم شورای پنجم در این راه گام های 

مهمی برداشته است.
به گزارش صبح امروز بتول گندمی روز گذشته در 
نطق پیش از دستور یکصد و هفتمین جلسه علنی 
شورا شهر با انتقاد از اقدامات دولت دربی توجهی 

به اوضاع اقتصادی مردم افزود: در میان هیاهوی بســیارِ اخبار اقتصادی و اجتماعیِ روزمره که 
گریبان گیرمان شده و در سکوت خبری، قانون انتخابات ریاست جمهوری و شوراهای شهر در 

حال دست کاری هایی با پوسته قانونی اما ویران کننده است.
وی با اشاره به اینکه قانون در حال تغییر است، اظهار کرد: نهاد شوراهای اسلامی شهرها متعلق 
به مردم است و نظارت بر انتخابات آن حق مردم است و این حق نیابتی و به واسطه به مجلس 

شورای اسلامی سپرده شده است.
گندمی اضافه کرد: من نمی گویم این دوره فعلی شورای شهری مثل مشهد، طبق سلیقه مردم 
بوده اســت، خیر! ما از صافی های موجود رد شــدیم و اکنون در خدمت مردم هستیم، اما اگر به 
مردم، حق انتخاب کامل داده شود تا انتخاب کنند و رأی بدهند بدونِ این گونه فیلترها، شاید ما 
هم در میان منتخبان نباشیم.وی بیان کرد: من به عنوان یک اصلاح طلب که مواضعم در چارچوب 
قانون اساسی است، راضی امَ فیلتری نباشد و مردم به دلخواه خود، آزادانه رأی بدهند ولو من و ما 
انتخاب نشویم، چه عیبی دارد؟! ما قیم مردم نیستیم. اما آنان که به دنبال این گونه فیلترها هستند 

می گویند مردم در انتخاب کردن نمی فهمند، راه را به بیراهه می روند.
رئیس کمیســیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر مشهد تصریح کرد: متأسفانه اکنون و در 
طرح پیشــنهادی اصلاح موادی از قانون انتخابات ریاست جمهوری نیز حق انتخاب از مردم به 

شورای نگهبان منتقل و همان اندک رمق انتخابات رقابتی نیز گرفته شده است.
وی اضافــه کــرد: معتقدیم این طرح به محاق بردن جمهوریت و حق حاکمیت ملی و بســتن 

روزنه های اندک موجود برای حاکمیت مردم بر سرنوشت خویش از طریق انتخابات است.
گندمی گفت: یکی از برنامه های وعده داده شده لیست امید شفافیت بود و مدعی هستیم شورای 
پنجم در این راه گام های مهمی برداشته و در موضوعاتی که نیاز بوده مصوبات اثرگذاری داشته 
اســت، همچنین در مباحثی که می بایست فرآیندها بازتعریف و اصلاح شود به گونه ای که منجر 
به پاســخ گویی سریع و شــفاف و با حداقل دخالت نیروی انسانی باشد در کمیته شفافیت به آن 
پرداخته شده است.وی بابیان اینکه ایجاد شفافیت خصوصاً در سازمان بزرگ شهرداری با قدمت 
بالای آن، کار سختی اســت افزود: با اجرای بخشی از مصوبات شورا، نگرانی هایی در مدیریت 

شهری ایجاد شد و متأسفانه اجرای مصوبات با تأخیر روبه رو شده است.
رئیس کمیســیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر مشــهد اظهار کرد: همه باید به استقرار 
شفافیت کمک کنیم و اگر در این مسیر همراهی مدیران و کارشناسان و همچنین دستگاه های 

نظارتی را نداشته باشیم مسیر شفافیت سد می شود.
وی در ادامه به روز ایمنی و آتش نشانی اشاره کرد و افزود: تا آغاز فعالیت شورای پنجم ۴۹ ایستگاه 
آتش نشانی فعال در سطح شهر داشتیم و بر اساس برنامه عملیاتی باید 8 ایستگاه جدید به این 
تعداد اضافه شود که تاکنون ۲ ایستگاه به بهره برداری رسیده است و ۲ ایستگاه هم تا پایان سال 
۹۹ به بهره برداری خواهد رسید.وی تصریح کرد: در بخش تجهیزات موردنیاز نیز برای مقابله با 
حوادث و بحران ها، دو دســتگاه پلتفرم ۷۲ متری به ارزش قطعی ۷0 میلیارد تومان ،۶1 دستگاه 
ماشــین آلات سنگین و نیمه ســنگین اطفا حریق به ارزش فعلی 1۲0 میلیارد تومان، 18 عدد 
موتورسیکلت اطفا حریق به ارزش ۲ میلیارد تومان و حدود 5000 قلم تجهیزات انفرادی اعم از 
دســتکش و چکمه و چراغ قوه و.... به ارزش 50میلیارد تومان طی سه ساله گذشته خریداری شده 
اســت.گندمی افزود: همچنین ۲00 قلم تجهیزات مقابله  با ســیلاب به ارزش 8 میلیارد تومان 
،۴ دســتگاه فوتون عملیاتی به ارزش ۴میلیارد تومان و... خریداری شده است.رئیس کمیسیون 
برنامه وبودجه شــورای اسلامی شهر مشهد اضافه کرد: در کنار خرید این تجهیزات برای تقویت 
نیروی انسانی 535 نفر نیروی جدید با اخذ مجوزها سیر قانونی و طی کردن آموزشهای لازم و 
80 بانوی آتش نشان نیز در قالب آموزشی و پیشگیری در اماکن عمومی متعلق به بانوان جذب 
آتش نشانی مشهد شده اند.وی ادامه داد: درکنار این موارد برای شناسایی و رفع مشکلات ایمنی 
اماکن عمومی نا ایمن، فعالیت گروه بازرسان ویژه کارگروه ایمن سازی اماکن پرخطر از ابتدای 

مرداد سال جاری آغاز شده است.

پنجاه و دومین ایستگاه آتش نشانی در مشهد 
فعال شد

 ایســتگاه عملیاتــی شــماره 5۲ ســازمان 
آتش نشانی و خدمات ایمنی مشهد و همچنین 
نخستین تریلر آموزش شهروندی این سازمان 
روز گذشته هفتم شــهریور طی مراسمی در 
منطقه خلج کلانشهر مشهد مورد بهره برداری 
قرار گرفت.مدیرعامل ســازمان آتش نشانی و 
خدمات ایمنی مشهد روز گذشته در این مراسم 
گفت: پنجاه و دومین ایستگاه آتش نشانی این 

کلانشــهر از نظر اجرا دارای مشخصات فنی خاصی اســت زیرا با آغاز فعالیتش میانگین زمان 
رسیدن آتش نشانان به محل حریق زده و یا حادثه دیده در این منطقه از مشهد کاهش یافت.آتشپاد 
دوم امیر عزیزی افزود: امروز همچنین 18 دســتگاه موتورســیکلت وِیژه عملیات امداد و نجات 
وارد ناوگان سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی مشهد شد. وی در ادامه همچنین اظهارداشت: 
ساز و کاری به منظور ایمن سازی اماکن پرخطر در کلانشهر مشهد تعریف شده و کارگروهی در 
همین خصوص با همکاری دادگستری خراسان رضوی و حضور نمایندگان دستگاههای ذیربط 

فعال شده است. 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی مشهد ادامه داد: تاکنون در همین چارچوب ۷50 
هزار مترمربع بنا در ســطح این کلانشهر مورد بازدید قرار گرفته و ۶00 نفرساعت ظرف دو ماه 
اخیر کار شده است. وی گفت: مالکان اماکن پرخطر باید بدانند که چنانچه حادثه ای در ملک آنها 
رخ دهد تمام مسوولیت بر عهده خودشان است لذا باید برای ایمن سازی پای کار باشند. در غیر 

این صورت با خاطیان برخورد قانونی صورت می گیرد.

خبر

معاون شــهردار و رئیس ســازمان اجتماعی و فرهنگی شــهرداری مشهد از آغاز 
رویدادهای میدانی شــامل بخش های آموزشــی، آگاه ســازی و اجرای پویش های 

خیابانی و مجازی در راستای ترویج حقوق عابران پیاده خبر داد.
به گزارش صبح امروز، محمد محســن مصحفی با اشــاره به رونمایی از نخستین 
پوستر پویش خط عابر_خط زندگی در راســتای تحقق کلان پروژه ترویج رعایت 
حق تقدم عابر پیاده در کمیســیون اجتماعی و فرهنگی شــورای اســلامی شــهر 
مشــهد در تاریخ پنج مهرماه، اظهار کرد: برگزاری دوره های آموزشی ویژه رانندگان 
حمل ونقل عمومــی، رویدادهای خیابانی، پویش های فضای مجازی، پویش نظارت 
مردمی، جشنواره پیشــنهاد ها شهروندی و جشــنواره ملی کاریکاتور در این تاریخ 

آغازشده است.وی افزود: در این راستا 10 ایستگاه ترویجی در 10 تقاطع پرتردد شهر مشهد کار خود را آغاز کرده اند. همچنین 
50 نفر از ســفیران پویش خط عابر خط زندگی از طریق گفت وگو و تعامل با مردم آن ها را نســبت به اهمیت موضوع استفاده 

از خط عابر پیاده حساس می کنند.
 وی اضافه کرد: همچنین با همکاری تعدادی از سازمان مردم نهاد در حوزه حمل ونقل پاک و انسان محور، برگه های تذکری 

طراحی و چاپ شده است تا در اختیار رانندگان متخلفی قرار گیرد که سهوا به حریم پیاده و دوچرخه واردشده اند.
گفتنی است که فاز اول این برنامه از پنج مهرماه آغاز و تا 15 مهرماه ادامه دارد.

مدیرکل میراث فرهنگی،گردشــگری و صنایع دستی خراسان  رضوی گفت: تا پایان 
دولت دوازدهم، ۲1۲ طرح در بخش صنایع دســتی، میراث فرهنگی و تأسیســات 
گردشــگری این اســتان به بهره برداری می رسد و تا پایان امســال هم 50 پروژه 

بومگردی در خراسان رضوی افتتاح می شود.
بــه گزارش صبح امروز، ابوالفضل مکرمی فر روز گذشــته در آیین افتتاح یک دفتر 
خدمات گردشــگری در تربت حیدریه افزود: در هفته گردشــگری یعنی از ششم تا 
دوازدهــم  مهر نیز  ۹ پروژه بوم گردی و ۶ خانه صنایع دســتی در این اســتان به 
بهره برداری می رسد.وی با اشاره به افتتاح پنج هتل و تأسیسات گردشگری با حجم 
ســرمایه گذاری هزار و 100 میلیارد ریال در خراسان رضوی ادامه داد: این طرح ها 

توســط رئیس جمهور در قالب ویدئو کنفرانس به بهره برداری رســید و بقیه طرح ها که بیشتر تأسیسات اقامتی هستند در دهه 
مبارک فجر امســال افتتاح خواهند شد. معاون استاندار و فرماندار ویژه تربت حیدریه نیز گفت: درحالی که عمر گردشگری در 

جهان ۲0 سال است این رقم در ایران 10، در خراسان رضوی پنج و در تربت حیدریه نیز تنها ۲ سال مفید است.
علی رســتمی افزود: این بدان معناســت که صنعتی گردشــگری بسیار جوان اســت و هنوز فرصت های خوبی برای معرفی 
داشــته های تاریخی و فرهنگی این خطه در اختیارداریم و با کمــک این صنعت، تبادلات فرهنگی رونق می گیرد و درنتیجه 

متصدیان آن نیز به سودآوری بسیار بالادست می یابند.

گام های بلند مشهد به سوی عابر محوری 2۱2 طرح گردشگری در خراسان رضوی به بهره برداری می رسد

رئیس شورای شهر مشهد با اشاره به نامه وزارت راه و شهرسازی درباره بافت اطراف حرم مدعی شد:

فرافکنی بجای پاسخگویی
رئیس شــورای شهر مشهد به تداوم وضعیت 
بلاتکلیف طرح بازســازی بافــت پیرامونی 
حرم مطهر امام رضا )ع( اشــاره و بیان کرد: 
ســاماندهی این بافت تکلیف وزارت مسکن 
و شهرســازی بوده و همیــن وزارتخانه باید 

پاسخگوی آن باشد.
بــه گــزارش صبح امــروز به نقــل از ایرنا 
محمدرضا حیدری روز گذشــته در جلســه 
علنی شورای اسلامی شهر مشهد بابیان این 
مطلب با اشاره به نامه وزارت راه و شهرسازی 
درباره بافت اطراف حرم مطهر رضوی اظهار 
کرد: وزارت مســکن و شهرسازی ظرف 10 
سالی که تعیین شــده بود، بافت فرسوده این 
محدوده را اصلاح نکرد و اکنون هم به جای 
پاســخگویی، با فــرار به جلــو دنبال خروج 
املاک و مســتغلات خــود از بافت پیرامون 

حرم مطهر امام رضا )ع( در مشهد است.
وی ادامه داد: اینک در مقطعی قرار داریم که 
سازمان بازآفرینی شهری به جای پاسخگویی 
نســبت به عملکردش درباره بافت پیرامون 

حرم رضوی، به دنبال فرافکنی است.
رئیس شــورای شهر مشــهد به پیشینه این 
موضوع اشــاره و بیان کرد: ســال 13۷1 در 
زمان تصــدی مرحوم کازرونــی در وزارت 
مســکن و شهرســازی وزارت مسکن وقت 
به خاطر اعلام وضع نابســامان اطراف حرم 
مطهر رضوی به اســتناد نامه های شــورای 

تأمین خراسان، به امر خطیر ساماندهی بافت 
پیرامون حرم مطهر رضوی گمارده شد. 

وی گفــت: پس از هفت ســال از این تاریخ 
کار پیش نمــی رود لذا »شــرکت عمران و 
مسکن سازان ثامن« شکل گرفت. 55 درصد 
سهام این مجموعه مربوط به همین شرکت، 
35 درصد متعلق به آســتان قدس رضوی و 
10 درصد از آن شــهرداری مشــهد شد لذا 
بیشترین کرســی هیئت مدیره نیز در اختیار 
خودشــان بود.حیدری افزود: با این تفاســیر 
ساماندهی بافت پیرامون حرم رضوی تکلیف 
وزارت مســکن و شهرســازی بوده و همین 
وزارتخانه باید پاســخگو باشد اما ظرف 10 
سالی که تعیین شــده بود بافت فرسوده این 
محدوده را اصلاح نکرد و اکنون هم به جای 
پاســخگویی، با فــرار به جلــو دنبال خروج 
املاک و مســتغلات خــود از بافت پیرامون 

حرم مطهر امام رضا )ع( در مشهد است.
وی خطــاب بــه مســئولان اداره کل راه و 
شهرســازی خراســان رضوی هــم گفت: 
چــه کاری اولویت دارتــر از فعالیت در مرکز 
قدسی حرم مطهر رضوی است؟ اگر قرار بود 
ســازمان بازآفرینی طی این مدت در مشهد 
بنگاه داری کند، بهتر بود برود به خطه شمال 
کشور و در محدوده دریای خزر فعالیت کند. 
رئیس شورای شــهر مشهد بر تصمیم قاطع 
شــورای شهر و مدیریت شهری مشهد برای 

پای کار مانــدن دســتگاه های متولی حوزه 
بافت پیرامونی حرم مطهــر رضوی تأکید و 
بیان کرد: همچنــان تأکیدداریم این منابع و 
املاک در بافت پیرامون حرم رضوی متعلق 
به شهر و بافت شهری مشهد است و نباید از 
این شــهر خارج شود.وی ادامه داد: متأسفانه 
طرح اصلاح بافت پیرامونی حرم مطهر امام 
رضا )ع( سالانه ۲.5 درصد پیشرفت فیزیکی 
داشته و با چنین وضعیتی، تداوم اجرای طرح 
به طــور عملی قفل خواهد شــد اما مبانی و 
موضع شورای شهر مشهد کاملًا در خصوص 

این بافت روشن است. 
حیــدری گفــت: اعتقادداریم بایــد مردم و 
ســاکنان بافت پیرامونی در این منطقه باقی 
بمانند و از ارزش افــزوده آن بهره ببرند. پنج 
دفتر تســهیلگری به همیــن منظور و برای 
کمک به مردم تأسیس شده تا نه تنها اصلاح 
بافت پیرامون حرم مطهر امام رضا )ع( توسط 
مردم صورت گیرد بلکه آن ها از ارزش افزوده 

این طرح نیز سود برند. 
وی افــزود: رویکرد دوم، ســاخت و تقویت 
مسیرهای تشــرف به حرم مطهر رضوی و 
راســته های تاریخی و دارای هویت اســت. 
شورای شهر مشهد در این راستا اعتبار لازم 
را منظور کــرده و اقدامی را نیز در خصوص 
15 راسته در دست اقدام دارد. این طرح ها از 

منظر پدافند غیرعامل نیز قابل توجه هستند.

رئیس شــورای شهر مشهد ادامه داد: اصلاح 
طرح بافــت پیرامون حرم مطهر رضوی باید 
توســط یک مشــاور ذیصلاح انجام شود و 
طرح نیز در اختیار شــورای شهر و شهرداری 
قرار گیــرد. البته تأکید می شــود این طرح 
باید از جنــس و در قالب طرح های تفصیلی 
باشــد و همین فرایند را طی کند.وی گفت: 
اگر قرار است شورای شــهر مشهد تغییری 
در طرح هــا ایجــاد کند باید حقــوق مردم، 
شهر و ســرمایه گذاران را هم در نظر داشته 
باشــد. افرادی که مدعی اجرای این تغییرات 
هستند باید منابع لازم را برای تأمین حقوق 
مکتســبه مردم و کارآفرینــان در نظرگیرند. 
حیدری افزود: شورای شــهر مشهد آمادگی 
لازم را بــرای تغییر تراکم ها و تغییر کاربری 
دارد. باید توجه کرد مردم و ســرمایه گذاران 
به نظام جمهوری اســلامی و سیاست های ما 
اعتمــاد کرده اند لذا در تغییــرات باید به این 
ذی نفعان توجه نمود. وی ادامه داد: آن هایی 
که امروزه برای بافــت پیرامونی حرم مطهر 
امام رضا )ع( در مشــهد دلســوزی کرده و 
مدعی وقوع فســاد نظام منــد در این مورد 
هســتند، این اظهارات را با چه هدفی عنوان 
می کنند؟ برخی اقدامات در این راســتا تنها 
به انسداد طرح خواهد انجامید.رئیس شورای 
شــهر مشــهد گفت: این افراد منتقدی که 
ظرف ۲0 سال اخیر مسئول اجرایی و نماینده 

مجلــس بوده اند اکنون پاســخ دهند چرا در 
این مدت به وظیفــه خود عمل نکرده اند.وی 
افزود: شــورای اسلامی شهر مشهد به دنبال 
رفع مشــکلات بافت پیرامونــی حرم مطهر 
امام رضا )ع( است اما باید دغدغه های مردم 
نیز موردتوجه قرارگرفته و رفع شــود.  طرح 
نوســازی و بازســازی بافت فرسوده منطقه 
ثامن مشهد با 13 هزار پلاک از سال 13۷1 
در دستور کار اســت. هنگام آغاز اجرای این 
طرح ۷0 درصد ســاختمان های مســکونی 
بافت آن افزون بر ۲0 ســال قدمت داشت. 
هم اینک باگذشــت افزون بر دو دهه از زمان 
آغاز اجرای نوســازی بافــت پیرامونی حرم 
رضوی این طرح حدود 50 درصد پیشــرفت 
فیزیکی دارد. طبق مصوبه 1۹ تیرماه 13۹۶ 
شورای عالی معماری و شهرسازی، به منظور 
جلوگیری از تداوم اقدامات مخالف با حفاظت 
از حیثیت مــکان و ارزش هــای ملموس و 
پیرامون  فرهنگی  تاریخــی  بافت  ناملموس 
حرم مطهر رضوی، طرح نوسازی و بهسازی 
آن در سال 138۷ لغو و اجرایش متوقف شد 
که شهرداری از طریق دیوان عدالت اداری از 
اجرای این مصوبه جلوگیری کرد و سال ۹8 
بنا بر اعلام استاندار وزارت راه و شهرسازی و 
شهرداری مشهد به توافق رسیدند و مقرر شد 
مشاور، طرحی برای کاهش آسیب های ناشی 

از اجرای طرح های قبلی را ارائه کند.

قابل توجه همشهریان گرامی
به اطلاع می رساند آقای حسن دلاور مسئول دفتر مشاوراملاک 
به شــماره عضویت 2910 به آدرس طبرسی جنوبی 62 نبش 

کافی 1 پلاک 10
مشــارالیه درخواست کناره گیری را دارد ، لذا از کلیه متعاملینی 
که در دفتر مشــارالیه مدارکی دارند خواهشــمند است جهت 
تسویه حساب ، حداکثر ظرف مدت سی روز از تاریخ نشر آگهی 
به محل فوق الذکر مراجعه و مدارک خود را تحویل بگیرند. لازم 
به توضیح است در صورت عدم مراجعه در زمان فوق و یا عدم 
اعلام شــکایت خود  از مشارالیه ، اتحادیه هیچگونه مسئولیتی 

در قبال مشکلات و ادعاهای احتمالی نخواهد داشت
تلفن تماس دفتر مشاور املاک 09155191635

روابط عمومی اتحادیه صنف مشاورین املاک مشهد.

شهرداری مشهد در ساخت اردوگاه معتادان متجاهر مشارکت می کند

رود پارک، ظرفیتی بلااستفاده بود که به خوبی شناسایی شد

لایحه کمک شــهرداری مشهد به ســاخت اردوگاه نگهداری از 
معتادان متجاهر در نشست روز دوشنبه شورای اسلامی این شهر 
به تصویب رســید.رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی 
شــهر مشهد گفت: به شهرداری این شــهر اجازه داده می شود در 
راستای حمایت از مراکز خدمات اجتماعی ویژه معتادان، نسبت به 
مشــارکت در احداث اردوگاه نگهداری و درمان معتادان متجاهر، 
از محل اعتبارات ردیف کمک به ســایر سازمان ها و نهادها اقدام 
نماید.بتول گندمی افزود: ســهم مشــارکت شــهرداری مشهد از 
اعتبارات موردنیاز برای احداث این مرکز ۴0 درصد تا ســقف ۷0 
میلیارد ریال برای فاز نخســت و به تناســب تحقق مشارکت ۶0 
درصدی شــورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر استان خراسان 
رضوی خواهد بود.وی ادامه داد: همچنین شهرداری مشهد مکلف 
اســت، با عنایت به تکالیف قانونی سایر دســتگاه های دولتی در 
ســاخت، تجهیز و بهره برداری از این مراکز نســبت به پیگیری و 

وصول اعتبارات پرداختی شهرداری از سوی دولت اقدام نماید.
رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شورای اسلامی شهر مشهد گفت: 
شــهرداری باید آثار مالی این مصوبــه را در لایحه اصلاح بودجه 

سال 13۹۹ و در صورت نیاز، لایحه بودجه سال 1۴00 شهرداری 
پیش بینی نماید.همچنین لایحه مجوز تملک و آزادسازی املاک 
واقع در امتداد مســیر بولوار ابوطالب شمالی به تصویب رسید، بر 
این اساس و با توجه به عدم اجرای تعهدات شرکت سپاد در موعد 
مقرر، شهرداری باید نسبت به تملک املاک در مسیر مطابق نقشه 
مورد تائید شورای اسلامی شهر و اجرای محور ابوطالب شمالی از 
طریــق توافق با مالکان یا اعمال ماده ۹ لایحه قانون نحوه خرید 
و تملک اراضی و املاک برای اجرای برنامه های عمومی، عمرانی 

و نظامی دولت اقدام نماید.
صدور پروانه رایگان برای مهدیه مشهد

رئیس کمیســیون برنامه وبودجه شــورای اســلامی شهر مشهد 
همچنین از لایحه بخشــودگی عوارض صدور پروانه ســاختمانی 
مجتمع مهدیه مشــهد خبر داد و گفت: به شــهرداری اجازه  داده 
می شــود نســبت به صدور پروانه ســاختمانی احداث بنای جدید 
مسجد و حسینیه مجتمع مهدیه مشهد مشروط به انتقال واحدهای 
تجاری حاشــیه خیابان امام رضا )ع( به معبر جنوبی حاشیه ملک، 

به صورت رایگان اقدام نماید.

وی افزود: بر اســاس ایــن مصوبه در تجدید بنــای بهره برداری 
انتفاعی مدنظــر در مجتمع مهدیه نیز به میــزان زیربنای دارای 
گواهی قبلی، این مجتمع از پرداخت حقوق شهرداری معاف خواهد 
بود.گندمــی ادامه داد: در صورت عــدم تخریب و عدم جابه جایی 
واحدهای تجاری حاشــیه خیابان امام رضا )ع( تا زمان پایان کار 
بهره برداری، می بایست تمامی حقوق شهرداری برای این فضا به 

نرخ روز محاسبه و اخذ شود.
بهای کفن ودفن خردسالان در مشهد کاهش یافت

وی در خصــوص تصویب لایحه تعرفه بهــای خدمات عمومی 
ســازمان فردوس ها برای متوفیان هفت ســال و کمتر نیز گفت: 
به ســازمان فردوس ها اجازه داده می شود، به منظور افزایش سطح 
رضایتمندی شــهروندان و همچنین کاهــش تألمات بازماندگان 
متوفیان خردسال، تعرفه های خدمات عمومی مربوط به کفن ودفن 
کودکان هفت ســاله و کمتر را به میزان نصف محاسبه و دریافت 

نماید.
رئیس کمیسیون برنامه وبودجه شهرداری مشهد افزود: شهرداری 
مکلف اســت در لایحه بودجه ســال 1۴00، نسبت به ارائه تعرفه 

خدمات این ســازمان منطبق بر گروه بندی سنی متوفیان مطابق 
مبانی ســنی )جنین، نوزاد، کودک و نوجوان( به شورای اسلامی 

شهر اقدام کند.
تقدیر از فرمانده عملیات شکست حصر آبادان 

 اعضای شــورای شهر مشهد در نشســت علنی روز دوشنبه این 
نهاد امیر ســرتیپ »منوچهــر کهتری« را که به عنــوان فرمانده 
گردان 153 قوچان نیروی زمینی ارتش جمهوری اســلامی ایران 
در عملیات شکســت حصر آبادان نقش آفرینی کرده اســت مورد 

تجلیل قراردادند.

رئیس کمیســیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شورای شهر 
مشهد گفت: ظرفیت عظیمی در شهر مشهد و مجاورت چهل 
بازه وجود داشت که سال ها بلااستفاده بود و امروز شاهد آغاز 
عملیات اجرایی پروژه ای هستیم که مشهد به آن نیاز داشت.
به گزارش صبح امروز، ســید مسعود ریاضی در مراسم آغاز 
عملیــات اجرایی احداث رود پارک بابیــان اینکه این پروژه 
به نماد همکاری بین مردم و مســئولین تبدیل خواهد شــد، 
اظهار کرد: خیلی زودتر از این ها می توانســتیم شــاهد این 

اتفاق میمون و مبارک باشیم چراکه ظرفیت عظیمی در این 
نقطه وجود دارد که ســال ها بلااستفاده بوده است.ریاضی در 
ادامه گفت: صرف نظر از مشــکلات موجود در سر راه پروژه، 
مشــهد به چنین فضایی نیاز داشت؛ بسیار خرسندیم که این 
نیاز از سمت مسئولین شناخته شــده و پس از حل مسائل و 
مشــکلات، امروز شــاهد عملیات اجرایی آن هستیم.رئیس 
کمیســیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شورای شهر مشهد 
بابیــان اینکه پروژه رود پارک به مراتب ســودمندتر از پارک 

ملت خواهــد بود، تصریح کرد: رود پــارک، پروژه ای خطی 
اســت و لذا نحوه تعامل مردم با این مجموعه بیشــتر است.
ریاضی از سهولت دسترسی شهروندان به رود پارک گفت و 
افزود: در بحث پارکینگ پروژه دقت جدی باید مبذول شــود 
تا برای عموم شهروندان قابل اســتفاده و بهره برداری باشد.

وی در پایان گفت: بدون شــک بــا افتتاح این پروژه، پارک 
بسیار فاخر و شایسته ای برای زائرین و مجاوران بارگاه منور 

رضوی خواهیم داشت.
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 نذر و نیاز مادر عیسی مستجاب شد؛

روز عجیب طایفه آل کثیر؛ یزله و اشک شوق!
»دیروز یک روز عجیب برای همه ما بود، اگر 
بقیه هواداران می خندیدند و شادی می کردند، 
این  ما اشــک می ریختیم؛ اشک شــوق«. 
جملاتی اســت که از زبان برادر عیســی آل 

کثیر بیرون آمده است.
به گزارش »ورزش سه«، یک برخورد با اکرم 
عفیف و بعد اســتارت انفجاری به سمت تیر 
یک و ضربه ســری که دروازه سعید الشیب 
را فــرو ریخت و الســد را از لیگ قهرمانان 
آسیا کنار زد. آل کثیر که احتمالا مهم ترین 
گل دوران زندگــی اش را زده بود، بلافاصله 
پیراهنــش را بــالا زد و از تــن درآورد تا با 
فیگورهای خاص، ســیکس پــک خود را به 
نمایش بگذارد و با یک شادی هیجان انگیز، 
خوشــحالی هواداران پرسپولیس را چند برابر 

کند. اما راز این شادی استثنایی چه بود؟
عیسی که حالا 31 سالگی را آغاز کرده است، 
زندگی اش همیشــه به خوبی این روزها که 
در پرســپولیس حضور دارد، نبــوده؛ احتمالا 
مثل خیلی از فوتبالیســت هــا. کودکی اش 
را در محله »میــان رود« که واقع در جنوب 
دزفول است، سپری کرد و به ادعای اعضای 
خانواده و بچه محل ها، از همان زمان عضو 

تیم پرســپولیس محلشان هم بود! آنطور که 
آن هــا گفته اند، در محلات دزفول یک تیم 
پرسپولیس و یک تیم استقلال بود و عیسی 
در تیم قرمزها بازی می کرد. او از همان زمان 
رویای بازی در تیم ســرخ  پایتخت را در سر 

می پروراند.
محمود آل کثیر بــرادرش در این باره به ما 
می گوید: »نــام محله ما میان رود یا ساســا 
اســت و از همان زمان عیسی  به همراه ما 
در تیم پرسپولیس همین محله بازی می کرد 
و بعد از گلزنی هم شــادی هایی مثل چیزی 
که دیروز دیدیــد را انجام می داد. من و بقیه 
دوستانش البته در سطح محلات باقی ماندیم 
اما خدا را شکر او رفت و به آرزویش رسید. ما 
همیشه با یک توپ پلاستیکی مثل بقیه بچه 
های ایرانی بازی می کردیم و اصلا امکانات 

آنچنانی هم نداشتیم.«
چندی پیش عکسی از حضورش در ورزشگاه 
آزادی منتشــر شــد در حالیکه او مشــغول 
تماشای بازی پرســپولیس بود؛ خانواده اش 
می گویند این تصویر متعلق به 8 سال پیش و 
یکی از بازی های آسیایی پرسپولیس است، 
در زمانی که مهاجم کنونی ســرخ ها پیراهن 

پیکان را بر تن داشــت و فاصلــه خود را تا 
پرســپولیس خیلی زیاد می دید. اما درخشش 
در آلومینیوم هرمزگان و کسب کفش طلای 
لیگ یک سبب شــد تا او به لیگ برتر بیاید 
و در تیم هــای نفت تهران، پیکان و صنعت 
نفت بازی کند و از  پرســپولیس پیشــنهاد 

بگیرد و  به رویای کودکی اش برسد.
گلی که آل کثیر به ثمر رســاند، یک فرصت 
طلبی بی حد و حصر بود که از روز گذشــته 
توجه بســیاری را به خود دید اما باید اذعان 
داشت که توجه ویژه، به سوی شادی پس از 
گل ایــن مهاجم اهل دزفول و آمادگی بدنی 
فوق العاده او بوده اســت. آل کثیر که فصل 
گذشــته با 1۲ گل سومین گلزن برتر فوتبال 
ایران شد، ســیکس پک خود را در حالی به 
نمایش گذاشــت که به نظر می رسد زندگی 
در فضای غیرشــهری، کار ســخت و تغذیه 
روســتایی بیشــترین تاثیر را در این آمادگی 

بدنی گذاشته است.
اما با این حال آنچه ماجرای درخشــش آل 
کثیر در پرســپولیس را ویژه تر کرده، انتشار 
تصاویری از مادر اوســت کــه در حال راز و 
نیاز دیده می شــود؛ تصویری وایرال شده در 

شــبکه های اجتماعی که روز گذشته هم به 
شکلی شــدیدتر تکرار شد. برادر آل کثیر در 
این باره توضیح می دهد: »مادر اســت و این 
احساســاتش، نمی دانم چه بگویــم. مادر ما 
همیشــه حرص ما را خورده و نگرانمان بوده 
و برای عیسی هم همینطور است. او نه تنها 
بازی های لیگ برتر را نگاه می کند بلکه یک 
آنالیــزور حرفه ای هم هســت! باور کنید در 
بازی قبلی پرســپولیس ما اصلا حواسمان به 
فوتبال نبود و فقط مادرمان را نگاه می کردیم 
که با ذوق و شــوق بازی را دنبال می کرد و 

خداراشکر که عیسی هم گلزنی کرد.«
او درباره بازی الســد هــم می گوید: »دیروز 
یک روز عجیبــی بود، اگر همــه هواداران 
پرســپولیس مشــغول بگو و بخند و شادی 
بودند، مــا گریه می کردیم، منظورم اشــک 
شوق است. از بچه ۴-5 ساله تا مادر ۷0-۶0 
ساله همگی از شوق اشک می ریختیم و یک 
چیز دیگری بود. کل طایفه ما پرسپولیســی 
است و الان هم بهترین روزهایمان را سپری 

می کنیم.«
یکی از دلایل این خوشــحالی گل، فشاری 
است که او پس از دو فرصت سوزی داشت و 

به این شکل به آن واکنش نشان داده است .
علت شادی گل این چنینی آل کثیر، فشاری 
بود که او پس از دو فرصت ســوزی و ضربه 

به تیرک دروازه تحمل می کرد.
آل کثیر مثل خیلی از فوتبالیست های ایرانی، 
از خانواده ای کم برخوردار اما شلوغ برخاسته 
و توانســته خود را به سطح اول فوتبال ایران 
برساند. اما در خانواده او دوگانگی »درس - 
فوتبال« کمتر وجود داشت و اعضای خانواده 
عیســی را آزاد گذاشتند تا راه خود را انتخاب 
کند؛ راهی که حالا به حضور در پرســپولیس 
رسیده است. مهاجم شماره ۷۲ پرسپولیس با 
انگیزه بسیار زیادی پیش می رود و می خواهد 
تا روز آخر تورنمنت این اشــک شــوق را به 
خانــواده و لبخند شــادی را به هــواداران 
پرســپولیس هدیه کند. تردیدی نیســت که 
از تــه دل آرزو می کند که ای کاش  پدرش 
آقاعیدان هم می بود و این روزهای استثنایی 
را می دید...ستاره شــماره ۷۲ پرسپولیس در 
رختکــن رو به دوربین گفــت که این گل را 
به مــادرش تقدیم می کند؛ در همان لحظات 
بود که یزله و اشک شوق فضای خانه پدری 

عیسی را پر کرده بود.

لیگ قهرمانان آسیا - قطر

حریف پرسپولیس در مرحله یک چهارم 
نهایی مشخص شد

قرعه کشــی مرحله یک چهارم نهایی رقابت های فوتبال لیگ قهرمانان آسیا در منطقه 
غرب صبح دیروز انجام شــد و تنها نماینده ایران در این مرحله حریف پاختاکور ازبکستان 

شد.
به گزارش مهر، قرعه کشــی مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان آسیا )منطقه غرب( 
ظهر امروز دوشنبه در سالن کنفرانس خبری استادیوم اجوکیشن سیتی برگزار شد. در این 
مرحله تیم های پرسپولیس ایران، النصر عربستان، الاهلی عربستان و پاختاکور ازبکستان 

حضور خواهند داشت.
بر اســاس قرعه کشــی صورت گرفته برنامه مرحله یک چهارم نهایــی به این صورت 

مشخص شد:
* پرسپولیس ایران - پاختاکور ازبکستان

* النصر عربستان - الاهلی عربستان
برنامه مرحله یک چهارم نهایی به این شرح است:

چهارشنبه، ۹ مهرماه 13۹۹؛ ورزشگاه جاسم بن حمد قطر
* النصر عربستان - الاهلی عربستان؛ ساعت 1۷:10

* پرسپولیس ایران - پاختاکور ازبکستان؛ ساعت ۲1:15
به گزارش خبرنگار مهر، تیم پرســپولیس در مرحله یک هشــتم نهایی توانست تیم السد 
قطر را شکســت بدهد. پاختاکور هم با غلبه بر اســتقلال ایران راهی مرحله یک چهارم 

نهایی شده بود.

خوشه طلایی و بختیاری زاده؛ رسمی شد
باشــگاه خوشه طلایی رسما سهراب بختیاری زاده را به عنوان سرمربی فصل جدید خود 

معرفی کرد.
به گزارش »ورزش ســه«، پیش از این ســهراب اعلام کرده بود حضورش در تیم خوشه 
طلایی منوط به ایجاد امکانات تمرینی در شــهر ساوه و هم چنین جذب بازیکنان جدید 
خواهد بود. خوشه طلایی فصل گذشته در اولین حضور در لیگ یک با مربیگری محسن 
عاشوری و محمود فکری نمایش خوبی در لیگ یک داشت و در نهایت به عنوان چهارمی 
دست یافت. به همین بهانه در روزهای اخیر بیش از 10 بازیکن این تیم توسط تیم های 
دیگر جذب شــدند و حالا ســهراب بختیاری زاده برای ادامه سیر صعودی باید بازیکنان 
جدیدی را جذب کند؛ البته در روزهای اخیر خوشــه طلایی توانست چند بازیکن خوب از 
دیگر تیم های دسته اولی بخدمت بگیرد.سهراب بختیاری زاده که تجربه ناموفقی در تیم 
شهر خودرو داشت؛ حالا امیدوار است در خوشه طلایی ایده های تاکتیکی خود را به خوبی 
بــه نمایش بگذارد و در نهایت به همراه این تیم به لیگ برتر صعود کند؛ البته همان طور 
که سهراب هم بدان اشاره کرده بود تیم خوشه طلایی نیازمند امکانات سخت افزاری در 
شهر ساوه است. فصل گذشته این تیم در هفته های ابتدایی به دلیل مهیا نبودن استادیوم 
شهید چمران دیدارهای خانگی خود را در استادیوم یادگار امام قم برگزار می کرد و جالب 

اینکه هنوز اقدامات صورت گرفته در استادیوم ساوه به پایان نرسیده است.

5۱۱/۱اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 
اراضی و ساختمانهای  فاقد سند رسمی . نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/۹/۲0 و برابر رای 
شماره 13۹۹۶030۶00۶00113۹ هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تربت حیدریه تصرفات  مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای 
علی سالاران فرزند غلامعلی به شماره شناسنامه 5۶ صادره از تربت حیدریه نسبت به 
ششدانگ یک باب ســاختمان به مساحت  3۶۶/۲۷ متر مربع) سیصد وشصت وشش 
وبیســت وهفت صدم مترمربع( قســمتی از پلاکـ ۴33 فرعی از اراضی دیزقند پلاک 
۲31  اصلی دهســتان اربعه واقع در خراسان رضوی بخش یک حوزه ثبت ملک تربت 
حیدریه خریداری  مع الواســطه از مالک رسمی حسین دودل محرز گردیده است. لذا 
به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند 
رســمی و ماده 13 قانون آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از 
طریق روزنامه محلی و کثیرالانتشار در  شهرها منتشر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع 
به آرای اعلام شــده اعتراض داشته باشــند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند.  معترض 
باید  ظرف یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه 
عمومی محل نماید و گواهی دادخواســت بــه اداره ثبت محل تحویل دهد که در این 
صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض 
در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی 
محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند 
مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیســت. تاریخ انتشار نوبت اول: ۶/۲3/ 13۹۹ 

. تاریخ انتشار نوبت دوم: 13۹۹/۷/8
محمد کاظم باقرزاده ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

5۱۱/2اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک  تربت حیدریه 

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رسمی . نظر به دستور مواد 1 و 3 قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/۹/۲0 
و برابر رای شــماره 13۹۹۶030۶00۶001310 هیات اول موضوع ماده یک قانون 
مذکور مســتقر در واحد ثبتی حــوزه ثبت ملک تربت حیدریــه تصرفات  مالکانه و 
بلامعارض متقاضی آقای سید حسین مهدیزاده فرزند سید جعفر به شماره شناسنامه  
1۲ صادره از تربت حیدریه نسبت به ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۲۶/۶۶ 
متر مربع ) بیســت وشش وشصت وشش صدم متر مربع( قسمتی از پلاکـ باقیمانده 
۴۴۲ فرعی   اراضی شــاهده پلاک 1۲۹ اصلی دهســتان اربعه  واقع درخراســان 
رضــوی بخش یک حوزه  ثبت ملک تربت حیدریه خریداری مع الواســطه از مالک 
رســمی محمد علی ذاکری محرز گردیده اســت. لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 قانون آئین 
نامــه مربوطه ایــن آگهی در دو نوبت به فاصلــه 15 روز از طریق روزنامه محلی و 
کثیرالانتشار در  شهرها منتشــر تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده 
اعتراض داشــته باشــند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی تا دو ماه اعتراض خود را به 
این اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند.  معترض باید  ظرف یک 
ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل 
نماید و گواهی دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات 
ثبــت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی که اعتراض در مهلت 
قانونی واصل نگردد یا معترض، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را 
ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت 
مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست. تاریخ انتشار نوبت اول: ۶/۲3/ 13۹۹ . تاریخ 

انتشار نوبت دوم: 13۹۹/۷/8
محمد کاظم باقرزاده ـ رئیس ثبت اسناد و املاک تربت حیدریه

5۱۱/3هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی  )4307(

آگهــی موضوع مــاده 3 قانــون و مــاده 13 آئین نامه قانــون تعیین 
تکلیــف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی 
نظر به دســتور مــواد 1 و 3 و قانون تعیین تکلیــف وضعیت اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/0۹/۲0 و برابر رای شماره 
13۹۹۶030۶00500۴30۷  مورخ ۹۹/0۶/1۷  هیات اول موضوع ماده 
یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی نیشــابور تصرفــات مالکانه و 
بلامعارض آقای علی عاملیان فرزند محمد حســین نسبت به ششدانگ 
یکباب ســاختمان  به مســاحت 1۶1/35 مترمربع  از پلاک شماره 33 
فرعــی از ۴۶ اصلــی واقع در اراضی فیلخانه   بخــش 1۲   حوزه ثبت 
ملک نیشــابور خریداری از مالکین رسمی محمدتقی کلاغیان و حجیه 
کلاغیان محرز گردیده اســت.لذا بموجب مــاده 3 قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی و ماده 13 ائین 
نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه 
و محلی کثیرالانتشــار در شهرها و در روستاها از تاریخ الصاق در محل 
تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تســلیم و رسید 
اخــذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض 
مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومــی محل نماید و گواهی 
تقدیم دادخواســت را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت 
اقدامات ثبت موکــول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتی 
ک اعتــراض در مهلت قانونی واصل نگردد یــا معترض گواهی تقدیم 
دادخواســت به دادگاه عمومی محل رذا ارائه نکنــد اداره ثبت مبادرت 
به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه 
متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار نوبت اول ۹۹/0۶/۲۴ تاریخ انتشار 

نوبت دوم ۹۹/0۷/08   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور

5۱۱/4هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی  )43۱6(

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی نظر به دستور مواد 
1 و 3 و قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مصوب 13۹0/0۹/۲0 و برابر رای شــماره 13۹۹۶030۶00500۴31۶  
مــورخ ۹۹/0۶/1۷  هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر 
در واحد ثبتی نیشــابور تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای جواد حسن 
ابادی فرزند غلامحسن نسبت به ششدانگ یکباب ساختمان  به مساحت 
11۷/۷5 مترمربــع  از پلاک شــماره ۴۲ فرعــی از 3۷ اصلی  واقع در 
اراضی کوشک   بخش 1۲   حوزه ثبت ملک نیشابور خریداری از مالک 
رسمی خانم فاطمه سلطان زراعتی محرز گردیده است.لذا بموجب ماده 
3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند 
رســمی و ماده 13 ائین نامه مربوطه این اگهی در دونوبت به فاصله 15 
روز از طریق این روزنامه و محلی کثیرالانتشــار در شهرها و در روستاها 
از تاریــخ الصاق در محل تا دو ماه اعتــراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تســلیم و رسید اخذ نمایند معترض باید ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت را بــه اداره ثبت محل تحویل 
دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه 
است و در صورتی ک اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض 
گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محــل رذا ارائه نکند اداره 
ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع 
از مراجعه متضرر به دادگاه نیســت . تاریخ انتشار نوبت اول ۹۹/0۶/۲۴ 

تاریخ انتشار نوبت دوم ۹۹/0۷/08   
علی امینی-رییـس ثبـت اسـناد و امـلاک نیشـابور
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کفاشیان: دلیلی ندارد که هیات رئیسه پول ویلموتس را بدهد
نایب رئیس فدراسیون فوتبال در ابتدای صحبت های خود گفت: »من 
روی کاغذ نایب رئیس فدراســیون فوتبال هســتم و برای همین در 
جریان پرونده ویلموتس نیســتم. یک مدیر و هیات رئیسه کار کردند 
و زحمت کشــیدند و در یک جا تصمیمی که سرنوشــت آن مشخص 
نبــوده و به قول معروف مثل هندوانه در بســته بوده اســت گرفتند. 
حالا که باز شده مشــخص است که کال است. اینجا دلیل ندارد که 
بگویند باید خودشان پول قرارداد مربی را بدهند. در کنار این موضوع 
ماجــرای کی روش نیز وجود دارد که تیم ملی را دو بار به جام جهانی 
برد و مقدار زیادی پول به فدراســیون فوتبــال تزریق کرد. این یک 
عملکرد اســت و آن هم یک عملکرد است. همه ما با تمام توان مان 
به سمتی برویم که ویلموتس که خواسته پول را بگیرد به او پرداخت 
نشــود چراکه این پول ناحق است.« همچنین او درباره توصیه ای که 
مهــدی تاج کرده بود، گفــت: »من یک بار به آقــای تاج گفتم که 
خودم زمانی که خواســتم کی روش را با یک میلیــون و پانصدهزار 
دلاری که می خواستم پرداخت کنم برای فدراسیون فوتبال زیاد است. 
من آن موقع نامه ای به رئیس ســازمان ترتیب بدنی نوشــتم و گفتم 
کی روش مربی خوبی برای تیم ملی است، اما از نظر مالی به مشکل 
برمی خوریم. در جواب نوشــتند که کی روش را بیاورید و سازمان نیز 
به شــما کمک می کند. قطعاً آقای تاج نیز این کار را کرده است و در 

مصاحبه هایش نیز به آن اشاره کرده است.«

واکنش سخنگوی وزارت خارجه به یادداشت حسین 
شریعتمداری علیه آیت الله سیستانی

سخنگوی وزارت خارجه ایران در پاسخ به سوالی در ارتباط با مطلب 
منتشر شــده در یکی از روزنامه های صبح کشور در ارتباط با مواضع 
آیت الله سیستانی در دیدار اخیرشان با نماینده سازمان ملل در عراق 
با اشــاره به اهمیت مرجعیت برای مردم ایران و عراق و احترامی که 
ملت و دولت های دو کشــور برای این رکن مهم قائل هستند، خاطر 
نشان کرد: آیت الله سیســتانی نقش بی بدیلی در عراق دارد و دارای 
جایگاه ویژه ای در بین شــیعیان هستند. وی ادامه داد: موضع مطرح 
شده ربطی به ارکان جمهوری اسلامی ایران ندارد، ما برای مرجعیت 
احترام ویژه ای قائل هستیم و طبیعی است که تحمل نمی کنیم که به 

جایگاه مرجعیت خدشه ای وارد و به این جایگاه تخطی شود.

سفر به کلاردشت ممنوع شد
راساس مصوبات ستاد مقابله با  کرونا، براساس مصوبه ستاد پیشگیری 
و مقابله با ویروس کرونا شهرســتان کلاردشت، با توجه به وضعیت 
قرمز کرونایی در کلاردشــت، از فردا عبور و مرور کلیه مسافران در 
مبادی ورودی شهرستان کلاردشــت تا اطلاع ثانوی ممنوع است و 
محدودیت عبور و مرور در ورودی های شهرستان کلاردشت به علت 
وضعیت قرمز کرونایی اجرا می شــود. براساس این گزارش، با هدف 
جلوگیری از شــیوع بیشــتر ویروس کرونا تمام تفرجگاه ها و اماکن 

توریســتی اعم از کوهنوری، دریاچه دریوک و روســتای مازیچال تا 
اطلاع ثانوی تعطیل هستند.

سکته قلبی عضو هیئت رئیسه مجلس
عضو هیأت رئیســه مجلس شــورای اســلامی به دلیل سکته قلبی 
در بیمارستان بســتری شــد. احمد امیرآبادی نماینده اول مردم قم 
در مجلس شــورای اســلامی شب گذشته به دلیل ســکته قلبی در 
بیمارســتان بستری شــد. وی هم اکنون در یکی از بیمارستان های 

تهران بستری بوده و تحت مراقبت قرار دارد.

آموزش و پرورش: فعلا امکان تدریس زبان چینی در مدارس 
دولتی فراهم نیست

رییس مرکز امور بین  الملل و مدارس خارج از کشــور وزارت آموزش 
و پــرورش گفت: معلم زبان چینی برای تدریــس در مدارس دولتی 
نداریم؛ بنابراین در حال حاضر امکان تدریس این زبان فراهم نیست. 
پیشــتر علی محبی سرپرســت معاونت برنامه ریزی درسی سازمان 
پژوهش و برنامه ریزی آموزشی از احتمال ورود زبان چینی به فهرست 
آمــوزش زبان های خارجی دانش آموزان خبــر داده و گفته بود که در 
سال  جاری افزودن زبان چینی به فهرست آموزش زبان های  خارجی 

دانش آموزان را بررسی می کنیم.

برخورد 2 راکت دیگر به ایران در جریان تبادل آتش میان 
جمهوری آذربایجان و ارمنستان

رماندار خداآفرین گفت: در پی درگیری نیروهای نظامی جمهوری های 
ارمنســتان و آذربایجان در منطقه قره باغ، ۲ راکت خمپاره طرف های 
درگیر به مناطق مرزی این شهرســتان اصابت کرد. علی امیری  راد، 
روز دوشــنبه در گفت  و گو با ایرنا با بیان اینکه یکی از این ۲ راکت 
در زمین های کشاورزی روستای شــرفه فرود آمده و خسارت مالی 
و جانی بر جا نگذاشــت، افزود: این راکت عمل کرده و بقایای آن از 
سوی عوامل نظامی مســتقر در منطقه کشف و جمع آوری شد. وی 
اظهــار کرد: اصابت دومین راکت نیز در نزدیکی های میله 50 مرزی 
در منطقه مرتعی گزارش شــده، اما ما هنوز موفق به مشاهده بقایای 
آن نشــده ایم. وی با بیان اینکه دیــروز نیز یک راکت خمپاره عمل 
نشده به اراضی مرتعی روستای خلف بیگلو بین روستای شرفه و رود 
ارس اصابت کرده بود، اظهار داشت: با توجه به احتمال اصابت راکت 
های دیگر به منطقه مردم و روســتاییان از تجمع و حضور در مناطق 

مرزی خودداری کنند.

نوری مالکی یادداشت حسین شریعتمداری را محکوم کرد
نوری المالکی نوشت: توهین به مرجعیت، توهین به همه مردم عراق 
اســت. رهبر ائتلاف قانون عراق در بیانیــه ای تصریح کرد:»حضرت 
آیت الله سیستانی، مرجع عالیقدر تشیع همواره در خدمت امنیت عراق 
برای حفاظت از روند سیاســی بوده و در سخت ترین شرایط از کشور 

پشتیبانی کرده است و ایشان مورد حمایت همه طیف های ملت عراق 
قرار دارد.« مالکی افزود: »یادداشــت یــک روزنامه در ایران و انتقاد 
موجود در آن که توهین به مرجعیت عالیقدر در پی استقبال ایشان از 
جنین هنیس پلاســخارت، نماینده ویژه سازمان ملل به شمار می آید 
را شــدیدا محکوم می کنیم، این اقدام توهین به همه مردم عراق به 
شمار می رود.« المالکی در پایان از این روزنامه خواست تا این موضع 
نامطلوب خود اصلاح کند، موضعی که با موضع جمهوری اســلامی 
ایران و احترام عمیق این کشور به مرجعیت عالیقدر در تعارض است

روایت کواکبیان از نظر رئیس دولت اصلاحات در مورد دولت 
روحانی

نماینده ســابق مجلس با یادآوری دیدار نماینــدگان مجلس دهم با 
رئیس دولت اصلاحات گفت: که در آن دیدار رئیس دولت اصلاحات 
گلایه هایی از دولت داشته است.کواکبیان با بیان این که نمایندگان 
مجلس قبل از کرونا و در دی ماه سال گذشته با خاتمی دیدار داشتند 
گفت در آن دیدار ایشــان هم گلایه هایی داشتند اما سطح بحث ها و 
مباحث فرق می کرد. اما اخیرا در صحبت هایی که بود، نارضایتی هایی 
داشتند منتها بحث این نیست که همه مشکلات زیر سر دولت است. 
یک پایه اش ناکارآمدی دولت است. یک پایه اش قطعا تحریم هاست 
و نباید ایــن را نادیده گرفت. من معتقدم حداقل باید بعد از انتخابات 
ریاســت جمهوری آمریکا توجه کنیم. اگــر تیم ترامپ بودند که یک 
جــور عمل کنیم و اگر نبودند هم جــور دیگری عمل کنیم تا بتوانیم 
برای تحریم ها کاری کنیم. در این فاصله ی بعد از انتخابات و مراسم 

تحلیف کاری کنیم.

نقل قول هاشمی رفسنجانی از خوابی که روح الله حسینیان 
دیده بود

در قســمتی از خاطرات هاشمی روایتی از خواب روح الله حسینیان در 
ارتباطِ با وی روایت شده است.در قسمتی از خاطرات هاشمی مربوط 
به ۶ مهر ماه سال ۷۶ هاشمی رفسنجانی به روایت روح الله حسینیان 
نوشته است :چند ماه قبل ، نسبت بـــه مـــن نظـر منفـی داشـته، 
ولـــی امام  زمان را در خواب دیده و به خاطر ابهاماتی که در مسایل 
انتخابـات بـرایش پـیش آمـده بوده، از امام زمان خواهش می کند که 
او را راهنمایی و روشـن کنـد. امـام مـی فرماینـد، بـه آقای هاشمی 
رفسنجانی مراجعه کن. تعجب می کند و با ناباوری بـــاز درخواسـت 
راهنمـــایی می کند، همان جواب را می شنود و دفعه سوم هم همان 
سؤال و جواب تکـرار مـی شـود. بـا دلهره بیدار می شود، در حالی که 
به شدت عرق کـرده بـوده و از آن بـه بعـد، تغییـر عقیـده می دهد. 
گفت، قبلًا این خـواب را بـرای علـی اخـوی زاده نقـل کـرده اسـت

احمدی نژاد درباره جنگ آذربایجان و ارمنستان توئیت زد
رئیس جمهور سابق کشــورمان درباره جنگ آذربایجان و ارمنستان 
توییتی منتشر کرد.احمدی نژاد درباره جنگ آذربایجان و ارمنستان در 
توییتی نوشت:جنگ ارمنستان و آذربایجان نقشه سلطه گران جهانی 
و به نفع دشمنان دو ملت است و نتیجه ای جز کشتار و خرابی ندارد. 
همه باید اجازه دهند مسئله در فضای آرام و بر اساس حقوق اساسی 

مردم حل شود.

نماینده مجلس: اجاره خودرو با راننده ماهی 15 میلیون 
هزینه دارد

یک نماینده مجلس گفت: زمانی که مجلس در اوایل شروع کارش با 
ایران خودرو قرارداد بســت قیمت دنا پلاس آن چنان بالا نبود و یک 
دفعه تفاوت قیمت ها زیاد شــد، آن زمان هم قرار بود هزینه را خود 
فرد پرداخت کند.جعفر قادری در گفت وگو با ایلنا، درباره حواشــی به 
وجود آمده درباره خودرویی که مجلس در اختیار نمایندگان قرار داده 
اســت و اینکه آیا نمی شد در این موقعیت کشور راه کم هزینه تری را 
انتخــاب کند، گفت: اگر مجلس مانند مابقــی ادارات خودش خودرو 
را تامین می کرد و در اختیــار نمایندگان قرار می داد و یا خودروهایی 
را اجاره می کرد و با راننده به وکلای ملت می داد، شــاید این تبعات 
ایجاد نمی شــد منتها بقیه روش ها پرهزینه اســت؛ به طور مثال اگر 
بخواهد از بخش های غیردولتی خودرو با راننده بگیرد، فکر نمی کنم 
راننده ای حاضر باشد کمتر از 15 میلیون تومان در ماه دستمزد بگیرد 
که در مجموع حدود ۴8 ماه عمــر نمایندگی یک فرد حدود هفتصد 
و بیســت میلیون تومان برای مجلس خرج بر می دارد.نماینده شیراز 
ادامه داد: مجلس و هیأت رئیســه مجلس شاید کم هزینه ترین راه را 
انتخاب کرده اند، اما متاســفانه کم هزینه ترین راه، کم مسئله ترین راه 
نیســت؛ اگر به خاطر داشته باشــید در ادوار دیگر هم مجلس خودرو 
در اختیار نماینده قرار می داد و آخر دوره به قیمت کارشناســی روز به 

خودشان می فروخت.

فائزه هاشمی: به روحانی دستور داده شد وزیر زن نداشته 
باشد

فائزه هاشمی در واکنش به اظهارات کدخدایی درباره ریاست جمهوری 
زنان گفت: طبیعتا نگاه مخالف به حضور زنان به عنوان رئیس جمهور 
بوده است چون تعدادی از افراد مذهبی و علما با مدیریت کلان زنان 
مخالف هســتند، همانطور که اجازه نمی دهند زنان وزیر شوند، چون 
در دوره دوم آقــای روحانی یکی از تصمیمات جدی ایشــان این بود 
که وزیر زن داشته باشند ولی به ایشان دستور داده شد که این کار را 

نکنند )رئیس جمهوری که بالاتر از وزیر بودن است(.

استعفای روحانی بحث انحرافی و آدرس غلط دادن است
زیباکلام می گوید که پیشــنهاد عباس عبدی برای اســتعفای حسن 
روحانــی آدرس اشــتباه دادن و بحث انحرافی اســت. این که آقای 
روحانی قبول مسؤولیت می کرد یا نباید قبول مسؤولیت می کرد بحث 

دیگری است.
وی ادامــه داد: مهم تر از این کــه آقای روحانی کنار برود یا تا پایان 
دولت باقی بماند پرداختن به این پرسش بسیار مهم تر است و این که 
چرا حســن روحانی سیاست داخلی و خارجی خود را پس از سال ۹۶ 

تغییر داده است و این موضوع باید به بحث گذاشته شود.

عبدی خطاب به روزنامه کیهان: خجالت آور است
فعال سیاســی اصلاح طلب به انتقادات روزنامه کیهان که پیشنهاد او 
برای اســتعفای روحانی را تلاش برای لبنانیزه کردن کشــور خوانده 
بود، واکنش نشــان داد.کیهان نوشــت: اصلاح طلبــان که با بحران 
نقش و هویت دســت وپنجه نــرم می کنند، در آخریــن راهکارهای 
فریبکارانه خود برای فرار از پاســخگویی به روحانی پیشنهاد داده اند 
تا از ریاســت جمهوری استعفا دهد!؛ پیشنهادی که روز گذشته به تیتر 
اول یکی از روزنامه های زنجیره ای تبدیل شــد.ا این حساب در هفت 
ســال گذشته این اقایان خودشان دنبال لبنانیزه کردن کشور و ایجاد 
اغتشــاش بودند و اقــرار نمی کردند.واقعا این حــد از تناقض فکری 
در میان آنان نوبر اســت. مهمترین هدفشــان برای ورود به مجلس 
استیضاح روحانی بود حالا اگر کسی بگوید نیازی به استیضاح نیست 
خودتان بیایید هر کاری دوســت دارید انجام دهید می شــود لبنانیزه 

کردن کشور. فقط در یک کلمه باید گفت خجالت آور است.

عصبانیت نماینده اصولگرا از روحانی
نماینده مردم تهــران در مجلس تاکید کرد: رزم حســینی فردا تنها 
می آید. البته غیبت رئیس جمهور بــا حضورش تفاوتی ندارد؛ چه در 
مجلس چه در کابینه.ید محســن دهنوی با انتشار مطلبی در فضای 
مجازی تاکید کرد: برای دفاع از وزیر پیشــنهادی صمت، اســحاق 
جهانگیری درخواســت حضور و ســخنرانی در صحن علنی را داشت 
که به علت مغایرت با آئین نامه مجلس، مخالفت کردیم.وی در ادامه 
آورده اســت: لذا با توجه به ترس پرزیدنت از کرونا، رزم حسینی فردا 
تنهــا می آید. البته غیبت رئیس جمهور با حضورش تفاوتی ندارد؛ چه 

در مجلس چه در کابینه.
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